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Vícemistři ČR a Evropy v argentinském tangu 
– Petr a Gabriela Nečasovi
Hudební doprovod: Pavla Jahodová-violoncello, 
Petr Zámečník-akordeon, Emil Machain-perkuse 

24. 9. 2011 Sokolovna

Vystoupení Michala Nesvadby „Michal k snídani“
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 2 SlOVO StaROSty

Kalné, studené ráno vítalo spáče slabým 
přísvitem. A přece bylo v něčem jiné. Všechny 
elektrospotřebiče fungovaly jen chvíli. Najednou 
světlo žárovek uvážlivě zamrkalo a zhaslo. Kotel 
s čerpadlem taky zmlknul a rychlovarná konvice 
již vodu na ranní kávu nedovařila.  „Hmm…“ 
pomyslel si muž sedící v kuchyni u okna, „…asi 
bude někde problém.“

 „Co se děje … ?“ volala z koupelny manžel-
ka. „Asi to bude jeden z těch velkých výpadků 
elektřiny…“odpovídal muž a pomalu se smiřoval 
s tím, že do práce bude muset bez obvyklé kávy.

S podobnou situací se potkáváme a bu-
deme setkávat i u nás. Dokončuje se velká 
rekonstrukce rozvodů velmi vysokého, vyso-
kého i nízkého napětí v našem blízkém okolí.  
Konkrétně byly vyměněny sloupy od Bořitova, 
kolem Jestřebí až k Blansku. Dále se vyměňují 
sloupy elektrického vedení směrem na Lenčov 
a došlo k výměně veškeré elektrifikace v Karo-

líně.  A tak budeme mít zase na dlouhá dese-
tiletí síť nově zrekonstruovanou – ale druhou 
stranou mince jsou nepříjemná vypnutí sítě 
a současný moderní život je spjatý s elektric-
kou energií opravdu hodně. Naše město tyto 
výpadky ovlivnit nemůže a přepojení se provést 
musí. V rozhlasových zprávách, ve zpravodaji, 
ve vývěskách a na webových stránkách, byste 
se měli dovědět všechny termíny a rozsah vy-
pnutí, tak, jak dostáváme informace od E-ONu. 

Podobné je to i s opravou komunikací a ka-
nalizace nebo vodovodu. Nejprve se musí vše 
rozkopat, aby se mohlo nové potrubí čí povrch 
vozovek položit a pak zase dlouho sloužily. 
Poznali to obyvatelé některých našich ulic i le-
tos. Díky všem za trpělivost s omezením, které 
přináší budování nových věcí. 

V životě už to tak je, že malá omezení ozna-
mují příchod něčeho lepšího.

Ing. Pavel Perout
starosta

CO pOtěší – CO zamRzí …

Je zvláštní, jak lidé jsou rozdílní. Nejen v po-
vahách, ale především ve skutcích. Jistě to zná 
každý. Jdete a šlápnete do něčeho hnědého. 
Také jste se s tím setkali? Nepříjemný pocit. 
Ano, jsou to psí exkrementy. Riziko, že se Vaše 
podrážka setká se psím výkalem, je docela vel-
ké. Botu si nikdy neočistíte dokonale, a tak se 
může stát, že si domů přinesete choroboplodné 
zárodky. Psí exkrementy vadí nejen chodcům, 
ale i lidem, kteří se starají o městskou zeleň. Je 
důležité uklízet po svých zvířátkách. Jistě, zdá 
se to být nechutné, přímo odporné, ale s tím 

CO by V Našem měStě být NemUSelO…
musí počítat každý, kdo si psa pořídí. Kdyby 
nikdo neuklízel, bylo by naše město plné psích 
exkrementů. Dokonce je to povinnost po svém 
psu uklidit a nějaký ten sáček každý doma má. 

Na znečišťování veřejných prostranství se 
ovšem nepodílejí jen nezodpovědní pejskaři. 
Zkuste se porozhlédnout kolem sebe a od-
povědně si odpovězte, zda i ve svém okolí 
nemáte něco, co by na veřejném prostranství 
být nemuselo. Je toho spousta. Zaparkované 
automobily přímo ve veřejné zeleni, autovraky 
(ty už téměř všechny z našich ulic zmizely díky 
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práci městského strážníka), nepovolené 
zabírání veřejného prostranství, nepovo-
lené skládky nebo třeba sláma rozlítaná 
po ulicích města…. Jako například minulý 
týden. Na jedné z nejfrekventovanějších 
ulic se na komunikaci objevila vana. Kde 
se tam vzala? Nevíme. Po několika dnech 
ji museli odklidit zaměstnanci Městského 
úřadu a mohli se v té době věnovat jiné 
práci. Máme přeci dobře fungující sběrný 
dvůr, kde je možno bezplatně uložit odpad. 
Jen si najít trochu času.

Proto prosím, uklízejte po svých pej-
scích a zkusme se společně zamyslet, 
co můžeme udělat, aby naše město bylo 
čisté, hezké a dobře se nám v něm žilo. Vždyť 
každá skládačka je složena z malých, někdy 
i nepatrných dílků.

Velký dík patří těm, kteří automaticky vez-
mou koště a zametou nejen před svým domem. 

Jiní zase automatiky uklidí po svém miláčkovi. 
Je to jen o povaze, vychování, slušnosti a od-
povědnosti.

Romana Synakieviczová 
místostarostka

Kontakty: Pevná linka: 516 833 604,  
mobilní č.: 773 976 563
Kancelář strážníka Městské policie se nachází 
v 1. poschodí na radnici.
Hodiny pro veřejnost: Po, St 8 – 9 h 15 – 17 h

z pOlICeJNíhO zápISNíKU

Neznámý pachatel ničí dřeviny
Dne 19.9.2011 bylo na Městskou policii 

(MP) Rájec-Jestřebí oznámeno, že neznámý 
pachatel vyvrátil 2 kusy vzrostlých dřevin (tújí) 
na ulici Jurkova, v Rájci-Jestřebí, pod restaurací 
Kopeček. K poškození došlo od 16.9.2011 do 
18.9.2011. Ze strany neznámého pachatele tak 
vznikla Městu Rájec-Jestřebí předběžná škoda 
ve výši 1 tis. korun.

Dne 3.10.2011 bylo na MP Rájec-Jestřebí 
oznámeno opětovné vyvrácení 2 kusů vzrostlých 
dřevin (tújí) na ulici Jurkova, v Rájci-Jestřebí, 

INfORmačNí OKéNKO měStSKé pOlICIe

pod restaurací Kopeček a to ze strany neznámé-
ho pachatele. K vyvrácení dřevin došlo v době 
od 30.9.2011 do 1.10.2011. Neznámý pachatel 
tak způsobil Městu Rájec-Jestřebí předběžnou 
škodu ve výši 1 tis. korun.

Souvislost mezi případy se prošetřuje.

motocyklista zemřel po střetu s autem
Smrtelným zraněním devětadvacetiletého 

motorkáře skončila dopravní nehoda, která se 
stala v sobotu 1. října kolem půl druhé hodiny 
odpolední na silnici vedoucí od Petrovic k Ráj-
ci-Jestřebí na Blanensku. Osmnáctiletý řidič 
osobního auta Renault Laguna tam v rychlosti 
v levotočivé zatáčce dostal smyk, vyjel do pro-
tisměru, kde narazil do projíždějícího motocyklu 
značky Honda. Řidiče osobního auta převezl 
vrtulník do nemocnice.  Škoda na vozidlech byla 
odhadnuta na 120 tisíc korun.

UpOzORNěNí
Upozorňujeme pořadatele kulturních, spo-

lečenských a sportovních akcí, aby své žádosti 
o pronájem prostor zasílali na e-mailovou 
adresu: informace@rajecjestrebi.cz nebo za-
slali písemný požadavek v obálce na adresu 

Město Rájec-Jestřebí, Blanenská 84, 679 02 
Rájec-Jestřebí. Provozní knihy zařízení Soko-
lovna a K-áčko se nacházejí na Informačním 
a vzdělávacím centru v budově knihovny. Zde 
budou plánované akce po dohodě zapsány 
a potvrzeny. Děkujeme
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4.11.2011  v 19,30 h
Sokolovna občerstvení v baru zajištěno.

U pIáNa S tOmášem matONOhOU 
(zábavná show) 

Hudebně-zábavná show pro širokou veřej-
nost. Nekonformní humor Tomáše Matonohy 
a virtuózní skladby a improvizace Zdeňka Krále. 
To vše v modelu talkshow, plné zábavných skečí 
a průpovídek ze života. Součástí je i anketa 
z publika, kdy mohou diváci klást protagonistům 
všetečné otázky. Navíc s hostem večera, v ži-
vém rozhovoru o všedních i nevšedních věcech, 
hezké písničky a groteskní gejzíry improvizace! 
Účinkují: Tomáš Matonoha, Josef Polášek,  
Zdeněk Král.

tomáš matonoha –  narodil se 13. března 
1971 v Brně. Po ukončení gymnázia se ne-
úspěšně pokoušel dostat na práva, nakonec 
vystudoval brněnskou JAMU. V roce 1994 
herec nastoupil do svého 
prvního stálého angažmá 
v brněnském HaDivadle, 
kde ztvárnil řadu význač-
ných rolí, např. v předsta-
veních Faust, Tři sestry, Top 
dogs či Král Oidipus. Vedle 
toho hostoval i na dalších 
divadelních scénách. V br-
něnském Divadle v 7 a půl 
si zahrál v inscenacích Oči 
bludných hvězd, Repetent či 
Baummel, v pražském A Stu-
diu Rubín opět ve Faustovi. 
V současné době ho může-
te vidět například v Divadle 
v Řeznické v představení 

IC – ŘÍJEN 2010 
 
 
 

 

  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
KULTURNÍ DĚNÍ 
 
Od 4.10. 2010       
Informační centrum 
TVOŘIFKA – „I když je vám více let, není pozdě na úlet“ 
Prodejní výstava. Zveme všechny lidičky, kteří nemají rádi každodenní uniformitu a chtějí si 
šatník okořenit něčím nevšedním. Tak se krášlete a fintěte, co hrdlo ráčí, život je krátkej, tak 
vo co kráčí. 

• Náušnice smaltové, každý by chtěl takové 
• Trička a halenky nenosí jen panenky 
• Pokud nám dáno, dík za šaty a každý nový ráno 
• Šály a čepice, líbí se nejvíce 
• Tašky a kabelky 

 
2.10.2010 
hřiště za Sokolovnou 
Sbor dobrovolných hasičů Rájec Vás srdečně zve na 
oslavy 115. Výročí založení sboru 
Ve 12.30 bude sraz účastníků a techniky na prostranství 
před obchodním domem ERMIA, odkud ve 13.00 vyjde 
průvod hasičů a historické i současné techniky a projde 
ulicí Jurkovou přes náměstí Míru a ulicí Komenského na 
hřiště za sokolovnu, kde bude pokračovat program 
ukázkami historické i současné techniky. Program bude 
doprovázet koncert dechové hudby. Pro děti bude připraven skákací hrad. Dále bude 
připraveno bohaté občerstvení. Srdečně zvou hasiči Rájec. 
 
7.10. 2010 čtvrtek 18.00      
městská knihovna 
GALERIE RÁJECKÝCH FOTOGRAFŮ – slavnostní otevření stálé expozice místních fotografů 
 
8.10. 2010 pátek 18.00      

     
Tel.: 516 432 191 

Komenského 620, 678 02 Rájec-Jestřebí 
E-mail.:informace@rajecjestrebi.cz 

www.rajecjestrebi.cz 
 
Otevřeno:    Po, Čt          8:30 - 17:30 
         Út, St, Pá        8:30 – 15:00 
         
                                       

 

   Informační a vzdělávací centrum města 
RÁJEC-JESTŘEBÍ 

IC – lIStOpaD 2011

Od 5.9.2011 otevřeno:  
 Po, Čt  8,30 – 17,30 h
  Út, St, Pá  8,30 – 15,00 h

KUltURNí DěNí

Kabelky, které i sám produkoval, nebo v br-
něnském divadle Reduta v inscenaci Rodinný 
večer a v autorském pořadu Na forbíně s T. M. 
Před kamerou se Tomáš Matonoha poprvé ob-
jevil v seriálu Prima sezona v roce 1994. Od té 
doby si zahrál nespočet televizních, seriálových 
i filmových rolí. Vidět jsme jej mohli například ve 
snímcích Byl jednou jeden polda, Divoké včely, 
Mistři, Doblba!, Bestiář, Gympl, Bobule či Ulovit 
miliardáře. Aktuálně je známý především díky 
nekonečnému seriálu Ulice TV Nova, kde hraje 
majetnického, žárlivého a občas i trochu násil-
nického frajera Pepana a jako Tomáš Pacovský 
v sitcomu Comeback. Věhlas získala Tomáši 
Matonohovi i série komických vystoupení typu 
stand-up nazvaná Na stojáka. Tomáš Matonoha 
je také vyhledávaným moderátorem velkých 
společenských akcí, jako například předávání 
cen za televizní tvorbu Elsa, Miss ČR apod.  
Vedle herectví a moderování Tomáš Matono-
ha také skládá scénickou hudbu. Jeho písně 
zazněly například ve filmech Gympl a Ulovit 
miliardáře.

Josef polášek – po průmyslovce a krát-
ké praxi šel studovat na JAMU, nebylo to ale 
zdaleka jeho první setkání s divadlem. Poté do 
roku 2004 působil v HaDivadle, kde vytvořil řadu 
nezapomenutelných rolí. Miluje Komediograf 
(kabaret grotesek a písní) a diváci ho milují 
v Komediografu. Je znám např. díky vánoční 
reklamě (Zlaté prasátko) a reklamě na žvýkačky 
Orbit, ale také z mnoha českých filmů (Protektor, 

František je děvkař, Poslední 
plavky, Václav, Doblba!, Hru-
beš a Mareš jsou kamarádi do 
deště, Divoké včely, Vyhnání 
z ráje, Stůj, nebo se netrefím!, 
…) a spolupráce s Jiřím Čtvrt-
níčkem. Nezapomenutelná 
je rovněž i jeho role rozhod-
čího z divadelní hry Ivánku, 
kamaráde. Josef Polášek je 
však nejvíce viděn na divadle, 
v současné době ve stálém an-
gažmá v Divadle Na zábradlí, 
kde hraje například v předsta-
veních Gazdina roba, Perfect 
Days, Ředitelé nebo Milada 
(nedokončená opera). 
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zdeněk Král – skladatel a klavírista, jehož 
hudební záběr sahá od písní ve stylu folk&coun-
try, hudby jazzové, rockové, fussion, scénické, 
elektroakustické, čistě písňové až po hudbu 
klasickou. 

Jeho improvizace se pohybují na hranici 
jazzu, rocku i romantizující klasiky. Klavír studo-
val na JAMU u doc. D. Velebové a improvizaci 
u doc. A. Linky. V roce 1997 získal 1. cenu skla-
datelské soutěže Generace. V roce 1998 získal 
Trstěnickou cenu za kompozici  Shamanyka pro 
bicí nástroje. V roce 1998 byla jeho skladba 
Bariéry prezentována na přehlídce Tribuna 
mladých skladatelů v Paříži. Skladby Zdeňka 
Krále byly provedeny kromě České republiky 
také ve Francii, Kanadě, Holandsku, Turecku, 
Rakousku, Portugalsku, Austrálii a Estonsku. 
Koncertně vystupoval po celé ČR (např. festival 
na Pražském hradě Struny podzimu), dále též 
v Belgii, Německu, Rusku, Rakousku a Turecku. 
Jeho dílo zastupuje bohatá diskografie.

Vstupenky jsou v předprodeji:
Informační a vzdělávacím centrum Rájec-
-Jestřebí. tel.: 516 432 191 
e-mail: informace@rajecjestrebi.cz

10. 11. 2011  v 19,00 h
Sokolovna

petRa čeRNOCKá  
a Kapela pOzDNí SběR

Zveme širokou veřejnost na zcela mimořád-
ný koncert. Občerstvení v baru zajištěno!

Karel macálka – akustická kytara, kláve-
sy, zpěv, hynek Dlapal – elektrická kytara, 
zpěv, Jiří pařez – akustická kytara, zpěv, 
Jíra meisner – baskytara, zpěv, David Křetín-
ský – bicí nástroje.

petra černocká, představitelka Saxany ve 
filmu „Dívka na koštěti“ – v současné době vy-
chází v kinech druhý díl -  SAXAnA 2. Vystupuje 
se svým manželem Jiřím Pracným a s místním 
muzikantem Karlem Macálkou a její vystoupení 
podpoří brněnská kapela Pozdní sběr. 

Je obdivuhodné, že v době největší promo-
aktivity k Saxaně 2 si Petra Černocká našla čas 
ke koncertování v našem městě.

Informační plakátek o koncertu najdete na 
zadní straně obálky tohoto zpravodaje.

15.11.2011 v  17 h
Sokolovna

KONCeRt zUš blaNSKO  
SwINgOVý pODVečeR

V programu zazní vážná, jazzová a popu-
lární hudba v podání Tanečního orchestru ZUŠ 
Blansko pod vedením Jiřího Boreše a žáků ze 
tříd učitelů: Martina Sobola, Jiřího Boreše, Jiřího 
Žerníčka, Rumena Jančeva
průvodní slovo:  mVDr. hana Kuběnová
zveme širokou veřejnost

21. 11. 2011  v 17 h
Výstavní síň knihovny
aDVeNt a VáNOCe DOma I za OKNem III

 I letos pořádáme malý workshop se zámec-
kým zahradníkem – tvorba adventních věnců, 
vánočních svícnů a jiných dekorací pro výzdobu 
domu i bytu. Podle možností si doneste sebou: 
věneček, svíčky na adventní věnec či svícen 
a vázací drátek.  Přírodní materiály (větve) 
budou zajištěny.

21. – 25. 11. 2011 
Dětské oddělení knihovny

pRODeJ aDVeNtNíCh VěNCŮ
Klienti Pěkné modré Doubravice nabízí 

k prodeji své vlastnoručně vyrobené adventní 
věnce za výhodné ceny. Prodej se koná v pon-
dělí a ve čtvrtek od 9 do 18 hodin, v úterý, ve 
středu a v pátek od 9 do 15 hodin.

4. 11. 2011  v 18 h
Výstavní síň knihovny

ŽIVOt S RUDým SRDCem
Výstava inspirovaná věcmi původních oby-

vatel Ameriky převážně do r. 1850. Jedná se 
především o kultury plání a fotografie z různých 
táboření. Výstava potrvá do 18. listopadu.
Otevřeno: po, čt 9 –18 h, út, st, pá 9 –15 h.
Změna programu vyhrazena.

9. 11. 2011   9 – 16 h
Sál K-áčko

KlObOUčKy paNí geRšlOVé
Prodejní výstava kloboučků, čepic, triček. 

Kromě toho nová čepička – Bambulačka ve 
všech možných barvách a novinky této zimy.
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25. 11. 2011 v 18 h 
Výstavní síň knihovny

VáNOčNí laDěNí 
Výstava výrobků uživatelů charitního stře-

diska Pěkná modrá Doubravice spojená s ukáz-
kami fotografií Číny pana Zdenka Spotze. Potrvá 
do 20. prosince. 

Přiblížil se čas Vánoc 

1. aDVeNtNí NeDěle –  27. 11. 2011 v 16 h
Náměstí Míru

SlaVNOStNí ROzSVíCeNí  
VáNOčNíhO StROmU

program:
Karel Kocůrek – lesní roh
Přednes básní a hra na flétnu –  žáci zš a mš pod  
vedením paní učitelky Ilony Konečné a paní učitelky Miluše Kalasové. 
Zpěv – studenti rájeckého gymnázia .
Klávesové nástroje a zpěv – martin štěpánek ml. – jeden z vítězů 1. kola soutěže – 
česko-Slovensko hledá talent.

Zveme širokou veřejnost • Občerstvení zajištěno v prodejních stáncích na náměstí.
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připravujeme:
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3. 12. 2011 od 15 h Sokolovna
mIKUlášSKá beSíDKa

Na co se můžete těšit? 
Pokud jste děti byly hodné, jistě nás navštíví 

Mikuláš a čerti s andělem. Připravte si také 

1. 12. 2011 v 18 h Kostel Všech svatých
KONCeRt VaRhaNNí hUDby a SlOVa

Ve čtvrtek 1. 12. 2011 v 18 hodin se v kostele Všech 
svatých v Rájci-Jestřebí bude konat po celé republice 
proslavený KONCERT slova a varhanní hudby K POCTĚ 
SV. MIKULÁŠE. Jeho interprety jsou skuteční mistři svého 
oboru. Básnickou prózu „O sv. Mikuláši“ bude vyprávět její 
autor, herec a recitátor Vladimír Matějček, herec divadla Za 
branou, Lyry Pragensis a host činohry Národního divadla. 
Skladby J. S. Bacha, D. Buxtehudeho, L. N. Clérambaulta, 
W. A. Mozarta, J. Pachelbela a J. F. Segera na varhany hraje 
Vladimír Roubal, regenschori Strahovského kláštera v Praze.

Rájec-Jestřebí se tak stane dalším z více než dvou set 
míst naší republiky, v jejichž kostelích, koncertních síních,
katedrálách i venkovských kostelících se koncert již konal.

Vstupné dobrovolné/doporučené 80,- Kč

nějakou písničku či básničku, ať vás nemine 
Mikulášská nadílka.Přijďte se s námi pobavit 
a prožít příjemný podvečer.
těší se na Vás pořadatelé!!!

Vstupné dobrovolné. 
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3. 12. 2011  od 20 h   Sokolovna
čeRtOVSKý bál

Pořádá:  „Občanské sdružení za rozvoj  
 města“
Pro účastníky v tematickém kostýmu dárek!!

KUltURNí DěNí

Vstupenky jsou v předprodeji v 
Informačním centru města Rájec-Jestřebí, 
tel.: 516 432 191, 
e-mail: informace@rajecjestrebi.cz

Vstupné 100,- Kč
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CO Se DěJe Ve šKOláCh

pOmOC pRO Naše StUDeNty
Nový model maturit zná jistě z tisku a jiných 

médií alespoň trošičku každý z nás. Přinesl řadu 
novinek dobrých i méně šťastných. Ve snaze 
přivézt naši mládež ke čtení české i světové lite-
ratury vydalo ministerstvo školství seznam titulů 
vhodných k maturitě z českého jazyka a každá 
škola si jej může dle svých parametrů upravit. 

Ale ouha! Mnohé knihy řadu let nevyšly 
a vypadá to, že ani nevyjdou a nám je v knihov-
ně moc líto, že nemůžeme uspokojit všechny 
čtenáře.  Mít každou požadovanou knihu pětkrát 
opravdu nemůžeme, ale některé nejžádanější 
bychom i dokoupili, kdyby bylo kde. 

Proto se obracím na Vás, naše čtivé spoluob-
čany, zda byste neměli doma některý z níže uve-
dených titulů a nemohli jej darovat knihovně. Blíží 
se Vánoce, velký úklid a Vaše knihovny zajisté 
vydají mnohá tajemství. Potřebujeme tyto knihy:

HEMINGWAY:   Stařec a moře
HRABAL:   Ostře sledované vlaky
SHAW:   Divadelní moudrost

KOLÁŘ:   Prométheova játra
ELIOT:   Pustina
BRETON. Nadja
JARRY:   Král Ubu
HLAVÁČEK:   Pozdě k ránu
HAVEL:   Zahradní slavnost
SKÁCEL:   Smuténka
VIEWEGH:   Báječná léta pod psa
BECKETT:   Čekání na Godota
GINSBERG:   Kvílení
SANDBURG:   Pustina
FORMAN:   Vlasy
DYK:   Krysař
VRCHLICKÝ:   Noc na Karlštejně
ORWELL:   Farma zvířat

Pokud najdete některý uvedený titul ve Vaší 
knihovně, víte, že se k němu už vracet nebudete, 
je v dobrém stavu a můžete se jej vzdát, bude-
me rádi! Donést do knihovny jej můžete vždy 
v pondělí a ve čtvrtek odpoledne.

Děkuji za Vaši ochotu. P. Šamonilová 

V letošním školním roce 
2011/2012 úspěšně pokra-
čujeme s realizací projektu 
vyhlášeného MŠMT s ná-
zvem „eU – peNíze šKO-
láM“, jehož cílem je získání 

evropských dotací z Operačního programu 
Vzdělávání pro konkurenceschopnost v cel-
kové výši 4,5 miliardy Kč pro mimopražské 
školy. Jeho hlavním smyslem je podpořit rozvoj 
oblastí, které se v rámci vzdělávání na základ-
ních školách dlouhodobě ukazují jako proble-
matické. Náš projekt má název „Nejen rozumět, 
ale také komunikovat“ a s jeho realizací jsme 
začali 1. 9. 2010.

Cílem projektu je prostřednictvím nových 
metod a nástrojů zlepšení stavu vzdělávání. 
Zkvalitnění a zefektivnění výuky bude dosaže-
no metodickým vzděláváním pedagogických 
pracovníků, tvorbou a následným používáním 
nových metodických pomůcek a učebních ma-
teriálů ve výuce. Zvýšení efektivity práce se žáky 
dosáhneme také individualizací výuky prostřed-

pROJeKt eU Na záKlaDNí šKOle V RáJCI-JeStřebí
nictvím dělení hodin a podporou při vzdělávání 
žáků se specifickými poruchami učení (SPU) 
a žáků mimořádně nadaných. 

Školní vzdělávací program (ŠVP) naší školy 
pod názvem „Daltonská škola pro život“ si ve 
svých cílech klade celou řadu úkolů, které může 
díky projektu EU peníze školám v nejbližších 
dvou letech realizovat. Na základě našich cílů 
a nabízených klíčových aktivit jsme se rozhodli 
pro šablony čtenářská a informační gramotnost, 
cizí jazyky, využití informační a komunikační 
technologie (ICT) a finanční gramotnost. 

Cílem v šabloně čtenářská a informační 
gramotnost je vytvořit podmínky podporující 
rozvoj individuálních schopností žáků včetně 
žáků s SPU a žáků nadaných, motto: Návrat 
ke knize. Tuto klíčovou aktivitu realizujeme for-
mou vzdělávací činnosti v účelně sestavených 
skupinách žáků v hodinách literární výchovy. 
Klíčová aktivita cizí jazyky je zaměřena na vý-
uku anglického jazyka ve skupinách s menším 
počtem žáků. Cílem aktivity ICT je podpora 
činností souvisejících s rozvojem vyučovací-
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ho procesu, zejména o oblastech dynamiky, 
názornosti, originality a motivace. Individuální 
rozvoj bude podpořen nabídkou povinného 
předmětu Informatika ve 4. a 6. ročníku, inovací 
a úpravou učebního plánu vlastního ŠVP. Na-
ším cílem v šabloně finanční gramotnost bude 
zvýšit kvalitu výuky zaměřené na rozvoj finanční 
gramotnosti. 

Do projektu EU – PENÍZE ŠKOLÁM jsou 
zapojeni žáci 4., 5., 7., 8. a 9. ročníku. Na reali-
zaci klíčových aktivit pracuje v letošním školním 
roce 6 pedagogů. Při splnění všech podmínek 
poskytne EU na realizaci projektu 1 890 000 Kč. 
Tato částka je pro naši školu velmi důležitá, 
zejména v době, kdy stát přistupuje k omezo-
vání finančních prostředků ve všech oblastech, 
školství nevyjímaje. 

Věříme, že projekt bude přínosem pro žáky 
i pedagogické pracovníky.

Mgr. Jaroslav Brázda, ředitel školy

Naše škola je již tři roky zapojena do ce-
lostátní soutěže RECYKLOHRANÍ, která je 
podporována ministerstvem školství. Jedná se 
o třídění odpadů, sběr elektromateriálů a jde 
o seznamování žáků s důležitostí zpětného 
odběru. Žáci i jejich rodiče se dozvídají mnoho 
zajímavého, učí se třídit odpad, zjišťují nároč-
nost energií při těžbě surovin, všechny tyto 
informace také slouží k vytvoření nového postoje 
k ochraně přírody. Děti si uvědomují, že každý 
může přispět aktivně k ochraně přírody a vytvo-
ření vhodného a krásného životního prostředí.

Podzimní soutěž je vyhlášena na termín od 
10. září do 30. listopadu.

elektromateriál mohou nosit žáci, rodi-
če a veřejnost do budovy školy, a to vždy 
v pondělí od 13.30 h – 15.00 h. Mohou přivá-
žet televize, počítače, mobily a drobná elektro-
zařízení. Nevybíráme chladící techniku.

Na základě množství sesbíraného materi-
álu naše škola získá bodové ocenění, za které 
mohou být   nakoupeny nové školní pomůcky 
a také exkurze, pořádané Asekolem. 

Mgr. Jaroslava Dobešová
ZŠ a MŠ Rájec- Jestřebí

VelKá pODzImNí SOUtěŽ 
Ve SběRU eleKtROzařízeNí

Na základní škole vznikl počátkem nového 
roku realizační tým složený z pedagogů, kteří 
si vzali za cíl vytvořit z nevzhledné školní 
zahrady přírodovědnou učebnu. Je třeba 
nejen nadšení, ale také především finance, 
proto p. uč. Dobešová ve spolupráci s p.uč. 
Hlaváčkovou vypracovala projekt v rámci pro-
gramu „ŠKOLA PRO UDRŽITELNÝ ROZVOJ“. 
Zúčastnily se seminářů a na základě vypraco-
vaného projektu získaly menší finanční částku, 
která byla využita na částečnou úpravu zane-
dbaného pozemku. Žáci i učitelé odplevelili 
půdy, zasadili brambory, vytvořili nový živý plot 
z ptačího zobu, získali sponzorským darem 
dřevěné desky na vytvoření záhonů, sehnali 
stavební firmu, která bude ochotna pomoci 
s realizací jezírka. 

V současné době p. uč. Dobešová vypra-
covala další projekt, nyní od Nadace Via, kde 
byl vyhlášen grant „MÍSTO, KDE ŽIJEME“. 
Zprávu, zda získáme finanční dotaci, obdržíme 
v průběhu měsíce listopadu. 

Našim cílem je vytvoření estetického, do-
konale harmonického prostoru v blízkosti školy, 
který by sloužil nejen jako přírodní učebna na 
jednotlivé předměty nejen žákům naší školy, ale 
i studentům blízkého gymnázia. V odpoledních 
hodinách a o víkendu by byla zahrada využí-
vána širokou veřejností k relaxaci, příjemnému 
posezení. Chtěli bychom zde vybudovat životní 
prostředí pro jednotlivé zástupce rostlinné 
i živočišné říše, informační tabule, altánek a la-
večky na posezení. Dále plánujeme záhonky 
s letničkami, trvalkami a bylinami, vysázíme 
solitéry jak jehličnanů, tak i listnáčů. Oázou 
klidu bude zajisté naše vysněné jezírko. 

Pokud by se kdokoli z občanů, firem a dal-
ších zájemců chtěl podílet na realizaci našeho 
plánu, bude srdečně  a vděčně vítán. Nejen 
jako zdroj informací, jako pomocná ruka při 
praktických pracích, ale i jako sponzor. Spolu 
se žáky a veřejností můžeme vytvořit krásné 
prostředí pro nás všechny. 

Realizační tým: Dobešová, Hlaváčková, 
Cvetlerová, Polák, Nečas, Brázda, Staňková, 
Staněk, Nedoma, Janík

Mgr. Jaroslava Dobešová
ZŠ a MŠ Rájec-Jestřebí
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Gymnázium v Rájci-Jestřebí pracuje na me-
zinárodním projektu zaměřeném na matematiku, 
jehož jednacím jazykem je angličtina. Projekt 
spojuje 6 evropských zemí – Českou republiku, 
Francii, Švédsko, Holandsko, Německo a Finsko. 

Náš Comenius projekt má název maths: 
a universal language and a passport to the 
surrounding world. 

Tak jako pasy dovolující obyvatelům různých 
zemí cestovat do zahraničí, náš matematický 
projekt bude pro studenty prostředkem k se-
tkání s vrstevníky z mnoha evropských zemí. 
Matematika je totiž univerzálním jazykem srozu-
mitelným bez ohledu na národnost, dovolujícím 
porozumět dalším přírodním vědám a okolnímu 
světu. Záměrem je pak zvýšit atraktivitu mate-
matiky prostřednictvím skutečných zážitků, tedy 
propojením matematiky s reálným životem. 

Mimoto se však studenti zdokonalí v ang-
lickém jazyce, a to v přirozených podmínkách, 
ne v umělém prostředí školní třídy. Také získají 
zkušenosti v mezinárodní skupinové práci, což 
je dovednost velmi cenná pro jejich budoucí 
zaměstnání. 

Projektová práce bude velmi různorodá. 
Nástěnky, výstavy, prezentace ústní i powerpo-
intové, konference, soutěže, přednášky, webové 
stránky, dotazníky, řešení přírodovědných pro-
blémů, porovnávání studia v různých zemích… 
S matematikou spojíme vaření, sport, výtvarné 
umění, hudbu i tanec, přírodu i památky. Na-
vštívíme muzea, observatoře, výzkumná centra 
i automobilku. Vytvoříme slovník užitečných 
výrazů ve všech jazycích a sbírku matema-
tických příkladů, které se v průběhu projektu 
budou řešit.

V průběhu dvou let bude každá z partner-
ských zemí jednou navštívena. Naši studenti 
získají kromě práce v oblasti přírodních věd 
také mnoho informací o zemích zapojených 
do projektu, jejich historii a kultuře, budou žít 
v zahraničních rodinách a své vrstevníky z cizích 
zemí hostit. Studenti budou sledovat hodiny 
matematiky v neznámém jazyce a řešit příro-
dovědné problémy ve skupinách složených 
z různých národností. 

Naše škola pořádá pracovní setkání stu-

matematICKý pROJeKt šeStI zemí Na gymNázIU 
V RáJCI-JeStřebí!

dentů a učitelů jako první. V Rájci-Jestřebí 
nás v termínu 2. – 9. 11. 2011 navštíví všichni 
projektoví partneři a my finišujeme s posledními 
přípravami tak rozsáhlé akce. Zapojit týden od 
rána do večera do práce padesát lidí hovořících 
šesti jazyky není právě lehké. Obrovský dík 
patří všem, kdo se na projektu podílejí.

Po rájecké schůzce vycestují do ostatních 
zemí naši studenti, šestiletého i čtyřletého stu-
dijního směru, někteří se již nemohou dočkat. 
Projektové schůzky budou v pořadí Švédsko 
(únor 2012), Francie (květen 2012), Německo 
(říjen 2012), Finsko (únor 2013), Holandsko 
(duben 2013).

Studenti spolupracujících škol jsou stejné-
ho věku. Jinak se však školy velmi liší, velikostí 
i umístěním. 

Francouzská škola byla založena v roce 
1640 jezuity a bylo to jedno z prvních lyceí 
v době Napoleona. Studuje na ní asi 1700 
studentů. Francouzská škola zdůrazňuje, že 
projekt je pro ni důležitý zejména pro zvýše-
ní motivace studentů učit se přírodovědné 
předměty. Díky projektu také mohou studenti 
školy zdarma cestovat, což je poprvé v historii 
této školy.

Švédská škola byla založena ve 14. století, 
působí na ní 70 učitelů, kteří učí asi 1000 stu-
dentů. Školu tvoří více menších budov, některé 
z nich jsou velmi staré. Takové rozložení dává 
škole nádech rodinného prostředí, přestože ja-
ko celek je škola velká. Díky projektu budou blí-
že záměru „učit pro potřeby moderního světa“.

Nizozemská škola sídlí ve čtyřech různých 
budovách. Studuje na ní 600 žáků, asi 10 % 
z nich tvoří etnické menšiny. Škola je alterna-
tivní, Montessori, což znamená, že studenti si 
sami vybírají učivo a pak jsou za svůj výběr 
zodpovědní. Slogan školy zní „objev své vlastní 
možnosti a použij je“.

Historie německé školy začíná v roce 1955. 
Na škole pracuje 100 učitelů. 1160 studentů 
je rozděleno do tříd po 30 studentech. Škola 
se zaměřuje na matematiku a přírodní vědy, 
hudbu a umění a výuku cizích jazyků. Projekt 
pro tuto školu znamená nabídnout studentům 
zdokonalení dovedností nutných v dnešním 
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světě – angličtinu, informační technologie 
a mezinárodní komunikaci.

Počet žáků na finské škole nepřesahuje 
250 žáků. Všichni žáci této školy jsou Finové 
s velmi malými kontakty s cizinci nebo jinými 
kulturami. Jedná se o venkovskou školu na 
severu země a multikulturní projekt dodá nový 
rozměr jejich vzdělávání. Škola je navíc zamě-
řená na matematiku a přírodní vědy a projekt 
tedy pro ni bude velkým přínosem. Dřívější 
projekty školy se zaměřovaly pouze na jazyky 
a sociální otázky, proto se velmi těší na mate-
matický projekt.

A naše škola? Je nejmladší a nejmenší. 
Byla založena v roce 1993 se záměrem učit 
v přátelském prostředí. Vyučující naší školy se 

snaží, aby se studenti nejen kvalitně připravili 
na vysokoškolská studia, ale aby jim u nás bylo 
také příjemně a tak doufáme, že se i našim 
partnerům u nás v listopadu bude líbit.

Nejen studenti projektem získají, protože 
část práce je zaměřena na učitele. Nechat 
učitele přemýšlet o různých metodách učení 
matematiky a způsobů hodnocení, rozšířit jejich 
znalosti o vzdělávacích systémech v zahraničí, 
to vše ale může být nakonec užitečné vlastně 
také zase hlavně studentům.

Kateřina Pernicová,
učitelka anglického jazyka a matematiky 
na gymnáziu v Rájci-Jestřebí

V dubnu 2011 započalo přihlašování do 
nového ročníku soutěže pro děti se zájmem 
o kosmonautiku a vesmíru, Expedice Mars 
2011. Na přihlášené ve věku 12 – 17 let če-
kaly tři internetové testy, které prověřily jejich 
znalosti z oboru kosmonautiky, astronomie, 
fyziky, ale i angličtiny nebo třeba zdravovědy. 
Na úspěšné soutěžící jsme nachystali zadání 
samostatných prací dle jejich odbornosti. Moje 
odbornost, Letci dokumentaristé, dostala za 
úkol mimo jiné napsat článek o 30letém půso-
bení raketoplánů nebo nachystat si přednášku 
na libovolné téma. Další odbornost, Astronomo-
vé – navigátoři se v samostatných projektech 
zajímali o historii i současnost navigace, Počí-
tačoví inženýři tvořili programy, které by měly 
usnadnit život na lodi po dobu dlouhého letu, 
Geologové – architekti se oproti tomu snažili 
skrze svoje projekty usnadnit život posádce 
na Marsu návrhem obytné a výzkumné stanice 
a lékařky – psycholožky se zabývaly dopady 
dlouhého pobytu ve stavu beztíže na lidské 
tělo. Ti nejlepší z každé odbornosti dostali šanci 
předvést svoje schopnosti na víkendovém 
semifinále nedaleko Žiliny. Semifinále bylo ne-
zapomenutelné, navštívil nás náš kosmonaut 
Vladimír Remek, účastníci dostali školení první 
pomoci přímo v akci, obhajovali své domácí 
práce před ostatními, pekli si svůj chleba, …

expeDICe maRS

V neděli bohužel veškerá legrace skončila 
a my, velitelé odborností, jsme dostali nelehký 
úkol. Z 25 chytrých a šikovných účastníků 
vybrat pouze 12 kosmonautů, kteří se s námi 
vydají na týdenní finále do Belgie – a to právě 
začíná v pátek 28. října v Praze. 

Na všechny účastníky čeká (doufám) ne-
zapomenutelný týden v Evropském vesmírném 
centru v Belgii nedaleko od hlavního města 
Bruselu. Spolu s panem Remkem se půjde-
me podívat do sídla Evropského parlamentu 
a navštívíme Německé muzeum kosmonautiky. 
Vrcholem celého letošního ročníku je simulo-
vaný let v raketoplánu, který absolvují všichni 
finalisté.

Letošní ročník je již druhý mezinárodní – 
Dětská tisková agentura pořádá Expedici Mars 
ve spolupráci se Slovenskem.

Já sama jsem se Expedice Mars zúčastnila 
v roce 2009 a zažila jsem i simulovaný let na 
Mars. V loňském a letošním roce pomáhám 
s organizací a těším se na každé nové tváře.

Více informací: www.expedicemars.eu

Anna Skotáková
studentka kvinty šestiletého 
studijního cyklu rájeckého gymnázia
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pIšQwORKy 2011
Letos se uskuteční již 4. ročník soutěže 

v pišqworkách. Generálním part-
nerem soutěže se stala Masary-
kova univerzita, protože jak říká 
ke spolupráci rektor univerzity 
Mikuláš Bek: „Masarykova uni-
verzita usiluje o talentované a in-
teligentní studenty s kreativním 
přístupem. Soutěž v pišqwor-
kách všechny tyto atributy rozvíjí. 
Proto jsme se rozhodli soutěž 
letos podpořit a spojit s ní naše jméno. Osobně 
doufám, že se s nynějšími účastníky soutěže za 
pár let budu potkávat na chodbách naší univerzity 
a že toto spojení bude přínosné jak pro budoucí 
studenty, tak pro Masarykovu univerzitu.“ 

Tato soutěž je mezi studenty stále popu-
lárnější – sami organizátoři byli nuceni o týden 

posunout termín pro 
registraci. I u nás na 
rájeckém gymnáziu 
se letos přihlásilo 
více družstev, než 
můžeme vyslat do 
oblastního kola. Bylo 
tedy nutné uspořá-
dat školní kolo. Vše 
vypuklo ve čtvrtek 

13. října v 8 hodin. Přihlášená družstva si vy-
losovala svou barvu a jednotliví členové číslo 
a tím se zařadili do připraveného rozpisu tur-
naje a mohlo se hrát. Vítězná družstva skončila 
s velmi vyrovnanými výsledky a pojedou nás 

4. listopadu reprezentovat do Blanska. 
A jména nejúspěšnějších jednotlivců, kteří 
svým družstvům přinesli nejvíce bodů: 
Anna Skotáková a Jiří Vymazal.

Osobně mě velmi potěšilo, že i ve třídě 
prima šestiletého studia se našli odvážní 
reprezentanti. Sice nepostoupili, ale vím, 
že pro další ročníky soutěže nám na na-
šem gymnáziu rostou úspěšní hráči.

Mgr. Monika Nováková 
vyučující matematiky, fyziky

Jak jinak si vysvětlit, že i v tomto roce mohli 
účastníci závodu horských kol na rájeckém gym-
náziu usednout opět v krásném a slunečném 
říjnovém dni kolem ohniště a odměnit se za svůj 

S přímlUVOU Na NeJVyššíCh míSteCh…

sportovní výkon voňavým buřtem. Nádvoří školy 
ožilo tentokrát téměř čtyřmi desítkami dětí, pro 
něž pohyb není trestem. 

Třetí ročník Přeboru města Rájce-Jestřebí 
v cross-country horských kol pro žá-
ky a studenty škol okresu Blansko je 
úspěšně za námi. Následovat by mohla 
„děkovačka“ směle konkurující vyhlášení 
Oscarů. Ne, nechci nic zlehčovat, spíše 
naopak. Opravdu jsme vděčni vedení 
města za jeho trvalou podporu (záštitu 
starosty, asistenci městského strážníka, 
atd.) Co nás však těší dvojnásob, je po-
chopení vás, občanů. Zdá se, že tatam 
je nervozita z toho, že děti závodí na 
ulici a já musím přibrzdit nebo dokonce 
zastavit svůj vůz, abych jim dal šanci 
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mOtýleK V září 2011

první zářijový den 
s motýlkem – 1. 9. 2011

První den nového 
školního roku 2011/2012 
měly možnost děti prožít 

po brzkém příchodu ze ško-
ly s Motýlkem. Vyráběli jsme 
korálkový strom zasádrovaný 
ve vlastnoručně vyzdobeném 
květináči. Dětem se to oprav-
du povedlo !!! Po obědě jsme 
hráli hry v tělocvičně. Potom 
jsme venku zdobili foukacími 
fixy na textil deštníky do školy. 
Zahráli jsme si za slunečného 
počasí na hřišti za sokolovnou 
hry. Nakonec byly děti v klu-
bovně odměněny školními 

potřebami do školy. Děti vstoupily do nového 
školního roku s úsměvem a s radostí.

zážitkový den pro děti – 10.09.2011
Vlakem jsme se dopravili do Blanska. Nejpr-

ve jsme navštívili 
areál Nemocnice 
Blansko, kde nás 
zaujalo malování 
na obličej. Děti 
jako šašci, spi-
dermani, kočky, 
tygři,....se vydaly 
na pohádková 
stanoviště s dis-
ciplínami. Po spl-
nění jednotlivých 
úkolů byly odmě-Zážitkový den – v Nemocnici Blansko

zmáčknout se při předjíždění soupeře právě 
v této zatáčce či křižovatce, kterou bych jindy 
projel o několik vteřin rychleji či plynuleji. Řeknu 
vám, že nic nepotěší víc, než když vám „staro-
usedlík“ ze Šafranice s omluvným úsměvem 
oznámí, že svoje auto přeparkuje až ráno před 
závodem. Musím mu vzkázat – nevadí, díky.

Podobné vzkazy posílám na ZŠ Rájec-
-Jestřebí nebo do školy v Černé Hoře odkud už 
druhým rokem přijíždí na kolech silný tým v čele 
se svým ředitelem. Další pak do firmy Bačík, kde 
neuslyšíte „NE“, poprosíte-li o svaření stojanů na 
kola nebo o opravu stupňů vítězů. Že nemluvím 
o pořadí a o časech? Někdy mi to nepřipadá až 
tak důležité. Na stupních vítězů totiž letos opět 

stála spolu s Michalem, Janou, či Nikou přede-
vším naše radost z pohybu a férového soutěžení. 

Ivo Grim
Sportovní klub gymnázia
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něny sladkou odměnou od rytíře. Shlédli jsme 
pohádku divadla Koráb – Bajaja, která děti svým 
napínavým dějem a výborným výkonem herců 
opravdu zaujala. Vyzdobili jsme si perníčky po-
dle vlastní fantazie a samozřejmě jsme neodolali 
jejich vůni (hned jsme je také snědli). Viděli jsme 
hasičská auta HZS Blansko, auta zdravotnické 
záchranné služby, Policie ČR a Městské policie 
Blansko. Děti si mohly vše vyzkoušet a všude 
prolézt - to opravdu ocenily. Na akci nechyběl 
ani skákací hrad a klaun, který děti obdaroval 
nafukovacími balónky různých tvarů. 

Další plánovanou částí Zážitkového dne 
MC Motýlek byla autodráha open air (pod širým 
nebem). Náměstí Svobody v Blansku ožilo před 
Blanenskou radnicí ve stylu české autodrá-
hy. Soutěžili jsme hned po několika drahách 
současně, sbírali „dráčky“ (body) a za ně děti 
vyhrávaly drobné odměny. Líbilo se to nejen 
klukům, ale i děvčata si přišla na své.

Domů jsme se vrátili v pořádku, akce se 
dětem moc líbila.

Kocour v botách – 18. 9. 2011
V neděli 18. září jsme přijali pozvání do 

mateřského centra Smrček ve Křtinách. V pro-
storách opravené Staré školy, jsme pro příchozí 
rodiny s dětmi zahráli loutkovou pohádku „Ko-
cour v botách“. Po představení si děti prohlédly 
loutky, které se všem moc líbili a pak už hurá do 
otevřené dětské herny.

Návrat na trh práce – 23. 9. 2011
Na besedu přijala pozvání paní Mgr. Marie 

Hoffmannová, vedoucí referátu poradenství Úřa-
du práce České republiky v Blansku. Odpovídala 
nám na naše dotazy a informovala nás, jak hle-
dat v dnešní době zaměstnání. Dostali jsme za-
jímavé odkazy, kde hledat volná pracovní místa 
na internetu. Také vzory životopisů a cenné rady, 
jak neodradit zaměstnavatele a naopak, aby se 
o nás zajímal. Seznámila nás s evidencí na ÚP, 
s podporou v nezaměstnanosti, se vzděláváním 
formou rekvalifikace a dalšími službami ÚP.

Scrapbook albíčko – 24. 9. 2011
Na sobotní odpoledne jsme pozvali do naší 

klubovny paní Blanku Matuškovou z Boskovic, 
která nás seznámila se základy výroby scrap-
book albíčka. Během dvou hodin jsme si vyrobili 
své vlastní albíčko, které nese památku našich 
zážitků a společně strávených rodinných chvil. 

poslední zářijové dny s mC motýlek 
– 29. 9. a 30. 9. 2011
•  čtvrtek – barevná procházka hraběnky 

matyldy v lysicích + zámek lysice 
Za studeného rána jsme odjeli vlakem do 

Skalice. Dále nás autobus dopravil do Lysic. 
Tam jsme si již za krásného slunečného počasí 
prohlédli okolí lysického zámku, jeho sklepení...
Prošli jsme se zámeckou zahradou. Zahráli jsme 
si na princezny a prince. Dále jsme se vydali na 
barevnou procházku hraběnky Matyldy. Prošli 
jsme stanoviště s ručně malovanými rostlinami, 
stromy a zvířaty. Seznámili jsme se se životem 
na louce a v lese. Jako zvídaví návštěvníci jsme 
si pohráli s interaktivními otočnými a odklápěcí-
mi prvky. Nakonec jsme navštívili MC Jablíčko 
v Lysicích, kde jsme si i chvíli pohráli. Domů 
jsme dorazili včas a v pořádku. Dětem se výlet 
moc líbil.

Zážitkový den – pohádka divadla Koráb

Kocour v botách – Křtiny
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•  pátek – výlet do Kateřinské  
jeskyně 
V chladném ránu jsme vyjeli z Ráj-

ce vlakem do Blanska. Z autobuso-
vého nádraží jsme dále jeli na Skalní 
mlýn. Po svačině v tamějším hotelu 
jsme navštívili Kateřinskou jeskyni. 
Dětem se prohlídka moc líbila, zvláště 
pohádkové bytosti z krápníků. Potom 
jsme se vydali procházkou Moravským 
krasem. Hráli jsme hry, sledovali ho-
rolezce, hledali poklad a hlavně jsme 
se nadýchali zdravého vzduchu. Po 
příchodu zpátky na Skalní mlýn nás 
rozehřály horké paprsky podzimního 
slunce. Do Rájce jsme přijeli v pořádku 
a nadšení.

Za kolektiv Centra Motýlek 
Alena Hrbková a  Jana Sedláková

popelka 
  •  Sobotní výlet do Mahenova divadla v Brně 

na činohru pohádky Popelka
  •  Určeno pro děti jakéhokoli věku 
  •  Kdy: 12.11.2011 
  •  Sraz u vlaku v Rájci ve 12:00 hod
  •  Příjezd tamtéž v 17:39 hod 
  •  Vedoucí: Jana Sedláková
  •  Cena 250,- Kč (vstupné, cestovné, ….)
  •  Omezený počet účastníků (zakoupeno 

máme 10 vstupenek)

Vitamíny a minerální látky ve výživě nejen 
těch nejmenších
  •  Milé maminky přijďte i se svými dětmi na 

besedu o výživě, dozvědět se něco nového 
a odnést si malý dárek 

  •  Kdy: pondělí 14.11.2011 od  9 hod, vstup 
zdarma 

  •  Kde: klubovna Motýlek,  Sokolovna Rájec-
-Jestřebí

  •  Lektor: Jana Sedláková

logopedie v Rájci aneb uvítáme poradnu 
v místě bydliště?
  •  Zveme všechny, které zajímá, nebo se týká 

logopedická péče na besedu  
  •  Kdy: středa 16.11.2011 v 18 hod a pondělí 

21.11.2011 v 9 hod, vstup zdarma 

JeDNORázOVé aKCe –  lIStOpaD 2011
  •  Kde: klubovna Motýlek,  Sokolovna Rájec-

-Jestřebí
  •  Lektor: Jana Sedláková
  •  Na Vaše dotazy Vám odpovíme na e-mail: 

cmotylek-logopedie@seznam.cz

Vyrábění adventních věnců
  •  Zveme všechny  malé i velké v době ředitel-

ského volna na ZŠ
  •  Kdy: 18.11.2011 od 9 – 11 hod
  •  Kde: klubovna Motýlek, Sokolovna Rájec-

-Jestřebí 
  •  Lektor: Jana Sedláková
  •  Cena: 100,- Kč (cena zahrnuje materiál, 

odměnu, lektorné…)
  •  Uzávěrka přihlášek 16.11.2011 (účast nutno 

nahlásit předem, z důvodu nákupu materiálu)

masáže kojenců
  •  Jsou určeny pro rodiče dětí a kojenců. 
  •  Délka kurzu 6 lekcí, jedna lekce trvá 45 min.
  •  První lekce se bude konat 24.11.2011  

v klubovně Motýlek od 9:30 hod
  •  S sebou přebalovací nepropustnou podložku
  •  Lektor: Blanka Matušková 
  •  Cena za kurz 450,- Kč
  •  Skupina na masážích 4 – 8 maminek 
 – osobní přístup, příjemná atmosféra
  •  Kurz bude otevřen při přihlášení minimálního 

počtu maminek  
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Den Název aktivity místo konání čas
Po Aj – děti (Jana Konečná) I. MŠ Rájec-Jestřebí 13:00 – 14:00
Po Němčina pro dospělé (Vlasta Plchová) Klubovna Motýlek 18:00 – 19:00
Út Taneční folklórní soubor (R.Zimolová) Gymnázium 15:45 – 16:45
Út Notičky (Gábina Zachovalová) Klubovna Motýlek 16:15 – 17:00
Út Aj – děti  (Petra Zemánková) Klubovna Motýlek 17:15 – 18:00
Út Aj – dospělí  (Petra Zemánková) Klubovna Motýlek 18:15 – 19:15
Út HIP HOP (M. a P. Sáňkovi) K-áčko 17:30 – 18:30
St Cvičení pro rodiče s dětmi (Zimolová) Gymnázium 16:00 – 17:00
St Hravé dopoledne – pro veřejnost Klubovna Motýlek 09:30 – 11:00
St Štěpánek (Helena Habáňová) Klubovna Motýlek 16:45 – 17:30
Čt Cvičení pro děti (Jana Konečná) Gymnázium 16:00  - 17:00
Čt Rukodělný kroužek (Alena Hrbková) Klubovna Motýlek 16:30  - 17:30
Čt Aj – dospělí (Jana Klimková) Klubovna Motýlek 18:00 – 19:00
Pá Cvičení pro batolata (K. Pokorná) Klubovna Motýlek 09:30 – 10:30
Pá Hravé odpoledne – pro veřejnost Klubovna Motýlek 16:00 – 18:00

pravidelné aktivity – listopad 2011

pravidelné kroužky se nekonají: 
  čtvrtek 17.listopadu – státní svátek

Více informací najdete na webových stránkách  
www.centrum-motylek.cz
Kontakt: cmotylek@seznam.cz nebo tel: 723 339 314

ROzpIS StOmatOlOgICKé lSpp
SLUŽBA JE SLOUŽENA OD 8:00 DO 12:00 HODIN

  5.11. MUDr. Juráková Blansko, Pražská 1b 731 144 155
  6.11. MUDr. Klapušová Poliklinika Blansko, Sadová 33 516 488 452
12.11. MUDr. Kovandová Poliklinika Blansko, Sadová 33 516 488 450
13.11. MUDr. Kulhánková Křtiny, Zdrav. středisko 516 439 190
17.11. MUDr. Kupková Poliklinika Blansko, Sadová 33 516 488 457
19.11. MUDr. Láníková Poliklinika Blansko, Sadová 33 516 488 456
20.11. MUDr. Levová Adamov, Smetanovo nám. 327  516 447 606
26.11. MUDr. Miklíková Blansko, ZŠ Rodkovského 515 157 112
27.11. MUDr. Paulíčková Černá Hora, Zdrav. středisko 725 415 615
   
  5.11. MUDr. Fenyk Letovice, Tyršova 15 516 474 310
  6.11. MUDr. Grénarová Boskovice, Vodní 95 (Minerva)  516 494 204
12.11. MUDr. Chatrná  Boskovice, Lidická 10 537 021 298
13.11. MUDr. Chatrný Boskovice, Lidická 8 516 456 109
17.11. MUDr. Jaklová Boskovice, Smetanova 24    516 454 046
19.11. MUDr. Kopáčková Letovice, A. Krejčího 1a 516 474 369
20.11. MUDr. Kraml Boskovice, Vodní 95 (Minerva)  516 494 380
26.11. MUDr. Kubínová Boskovice, Nemocnice Boskovice 516 491 263
27.11. MUDr. Kučerová M. Lysice, Komenského 429 516 472 460

Mimo výše uvedenou je služba zajištěna  v Brně, Úrazová nemocnice, Ponávka 6,
tel. 545 538 111. Úrazová nemocnice v Brně, Ponávka 6, tel. 545 538 111 službu zajišťuje ve 
všední dny od 17.00 hodin do 7.00 hodin. O sobotách, nedělích a svátcích nepřetržitě 24 hodin.
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blahopřejeme rodičům narozených dětí:
Vendula Zemánková, Kryštof Hruška, Nicol Zárubová, Petr Hrubý,TomášFlek, Matěj Severa.

blahopřejeme našim spoluobčanům, kteří se narodili v měsíci listopadu:
Libuše Součková, František Maňoušek, Osvald Jevický, Vladimír Kuchtíček, Helena Keprtová, 
Františka Mikulášková, Rozálie Trávníčková, Eliška Heppová, Milada Zachovalová, Štěpán Janků, 
Stanislava Čechová, Bedřiška Hebelková, Marie Vopršálová, Zorka Stařecká, Marie Bezděková, 
Zdeňka Vrzalová, Antonín Pakosta, Františka Klimešová, Miroslava Králová, František 
Mrázek, Miloš Hudec, Jarmila Konečná, Mojmír Cihlář, Zdeňka Měšťanová, Věra Crhonková, 
Jana Chlandová, František Skoták, Pavel Sáňka Ing., Božena Grimová, Jaroslav Křap, Jiří Krejčí, 
Marie Koutná, Veronika Hudcová, Karel Porč, Emilie Švandová, Jitka Kuběnová, Františka Kučerová, 
Marie Hrachovinová, Marie Pokorná
Karolín: Josef Martinek  Holešín: Věra Skotáková, Marta Maňoušková, Jitka Sedláková

Odešli z našich řad: v měsíci říjnu zemřela paní Marie Mokrá

OD NašICh DOpISOVatelŮ

aRChIVálIe z RáJCe V RáJCI?
Po přečtení zpravodaje města Rájec-Jestře-

bí za měsíc říjen jsem se rozhodl reagovat na 
slovo pana starosty v rubrice „Co potěší – co 
zamrzí“, kde je popisována poslední fáze cca 
dvacetileté kauzy dvou hledaných archiválií, 
které mají vypovídat o historii našeho města. 
Úplně na začátek musím konstatovat, že se 
jednalo o dvě knihy:
-   kniha protokolů ze schůzí obecního zastu-

pitelstva z let 1929 – 1946
-   kniha protokolů ze schůzí obecní rady z let 

1937 – 1946
Říjnový zpravodaj, cituji: „Zmíněná kniha 

byla na Národním výboru vedena v zápise kon-
troly okresního archivu naposledy v roce 1986. 
Od té doby – zvláště na počátku 90. let, kdy 
vznikl městský úřad – nebyla nikomu protokolem 
předána, ani už nikdy nebyla vedena v zápisech 
okresního archivu.“

Pokud tomu dobře rozumím „kniha nebyla 
nikomu protokolem předána“, z toho vyplývá, že 
kniha musí být tam, kde je naposledy vedena 
v zápise, což je Národní výbor města Rájec-
-Jestřebí, posléze Městský úřad Rájec-Jestřebí. 
Navíc tyto dvě knihy nebyly jen tak volně uloženy 
v regálu ve spisovně nebo archivu, ale byly 
uzamčeny v „plechové skříni“. Odkud, jak píše 
denní tisk, došlo ke ztrátě, policejní protokol 
mluví o ztrátě, Ministerstvo vnitra mluví o náhlé 
nedostupnosti, my říkáme, nic jsme nepřevzali, 
ti kteří dokumenty předávali, říkají: vše jsme pře-

dali. Teď přejdeme z náhlé nedostupnosti obou 
knih k záhadnému nalezení. Doposud tvrdíme, 
že knihy jsme hledali a nenalezli.

Záhada číslo jedna. V roce 2009 je kniha 
protokolů ze schůzí obecního zastupitelstva z let 
1929 – 1946 záhadně nalezena na Městském 
úřadu pracovnicí odboru kultury, následně pře-
dána do Státního okresního archivu v Blansku. 
To vše bez jediné informace radě města a za-
stupitelům města. Stále nám chybí jedna kniha. 
Až v srpnu 2011 na zastupitelstvu řešíme knihu 
číslo 2 (díky medializaci daného problému) a do-
zvídáme se, že cituji: „Hodnota dosud nenalezené 
archiválie je vyčíslena na 150 000 korun. Minister-
stvo vyzvalo Moravský zemský archiv v Brně, pod 
který spadá i blanenský archiv, aby dal žalobu na 
rájeckou radnici a vymáhal tuto škodu“.  

A nyní záhada číslo dvě. První týden v září 
byla poštou doručena na městský úřad i zbývající 
kniha – kniha protokolů ze schůzí obecní rady 
z let 1937 – 1946. Máme štěstí? Následně je kniha 
předána Státnímu okresnímu archivu v Blansku.

Shrnutí – nic jsme nepřevzali, nic jsme ne-
měli, ale vše, co chybělo, jsme záhadně získali 
a předali Státnímu archivu v Blansku. V této 
kauze zůstává mnoho otazníků. Jsem zvědav, 
jaká překvapení nás ještě čekají.

Závěr nechť si každý udělá sám.

Vašíček Zdeněk, zastupitel města
Použité materiály:  
Zpravodaj města Rájec-Jestřebí, deník Právo.
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Úvodem:

Vážení čtenáři,
po dvouletém váhání, poté, co se mi vyše-

třovací spis Oldřicha Blažka dostal do rukou 
v archivu bezpečnostních složek, rozhodl jsem 
se  seznámit s některými klíčovými dokumenty 
z tohoto vyšetřovacího svazku nacistických 
bezpečnostních složek širší veřejnost, přede-
vším v našem městě a přispět tak k zpřítom-
nění významných událostí z období nacistické 
okupace, které se významně dotýkají života 
v našem městě. 

Nejlepším způsobem je zpřístupnění auten-
tického znění  dokumentů z vyšetřovacího spisu, 
především vlastní rukou napsané výpovědi 
rájeckého občana, pana Oldřicha Blažka, který 
se stal obětí persekuce nacistů, především pro 
své napojení na odbojovou organizaci Obrana 
národa. Nepřísluší mi hodnotit míru statečnosti 
a způsob chování  jednotlivých aktérů tehdejších 
dějů. Snad jen pro rámcové časové zasazení do-
kumentu, který je níže otiskován, je třeba uvést, 
že Oldřich Blažek byl zatčen v Rájci 20.11.1939 
a popraven v Berlíně 16.11.1942. 

Protože dokument je vypracován po prvních 
dnech zatčení Oldřicha Blažka, připomínám, 
co je známo a ověřeno mnoha křížovými in-
formacemi, že k jeho zatčení došlo na zákla-
dě udání rodáka z Chrlic, 
Františka Šmída, pozdějšího 
zakladatele volavčích sítí 
gestapa a agenta nacistic-
kých bezpečnostních složek  
s krycím označením B 105. 
František Šmíd byl zastřelen 
při přestřelce ve své vlastní 
volavčí síti, kterou budoval, 
na sklonku války.  

Originál výpovědi Ol-
dřicha Blažka je dostupný 
v Archivu bezpečnostních 
složek ČR, pod signaturou 
141-546-11, spis Ulrich, 
Blazek.

JUDr. Vilém Fránek
Rájec-Jestřebí

má VýpOVěď – OlDřICh blaŽeK

Text výpovědi Oldřicha Blažka budeme uvádět 
na pokračování

1. část:
V květnu t.r. vyřídil mi O. Černý vzkaz redak-

tora Suchého, s nímž jsem o situaci rozmlouval 
nedlouho před tím v kavárně Avionu, abych 
přešel na schůzku do Židenic.

Sešli jsme se na Karáskově náměstí a ode-
šli do lesa nad kasárnou. Po nástinu situace 
a sdělení, že se i komunisté připojují, ke snažení 
o znovu- nabytí svobody, mne požádal, chtěl-li 
bych zprostředkovat spojení mezi Komunistické 
strany (KS) a některými skupinami inteligence.

Jmenoval mi prof. Helferta a poslance Rich-
tera. O myšlence na vytvoření společného vý-
boru jsem promluvil se svými dřívějšími přáteli 
prof. Helfertem, dr. Hrubým a Vlad. Podborským. 
Prof. Helfert byl nedůvěřivý, stejně i Podborský. 
Mluvil jsem s nimi několikrát v kavárně, z po-
čátku jednotlivě. Sekretář KS Marek, kterému 
mne v sobotu po naší schůzce předal Suchý, 
se dal informovati o Brně. Navštívil mne jednou 
v neděli odpoledně v Rájci. Pak jsme se pravi-
delně scházeli za 14 dní nebo za týden – podle 
dohody – v parku Koliště proti kavárně Elektra, 
abychom se domluvili o nových událostech. Situ-
ace se tehdy zdála být příznivá pro znovunabytí 
svobody. K obraně proti germanismu a k orga-

nizaci boje za svobodu 
navrhovali komunisté 
vytvořiti národní výbo-
ry, složené ze zástupců 
všech českých organi-
zací a skupin.

Ty měly plniti úkoly.
1. Ideově vést český lid
2. Informovat jej, když 

to nemohly činit no-
viny

3 Podporovat oběti 
práce

4. Připravit společný 
postup osvobozova-
cí práce a říditi vybu-
dování spravedlivěj-
ší republiky čsl.
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Výbory měly vlastně začíti s hlavní činností 
až po novém uskutečnění samostatnosti. Dis-
kutovali jsme proto nejvíce o novém sociálním 
pořádku. Uskutečnění samostatnosti jsme si 
představovali jako výsledek společného mezi-
národního vývoje, vývoje k socialismu. Komu-
nisté proto kladli důraz na spolupráci s dělnic-
tvem i německým. V rámci společného boje za 
socialismus měl i český lid přispět svým dílem. 
Prostředky měly být uvědomování, sjednocení 
a v rozhodujícím okamžiku jako nejsilnější zbraň 
dělnictva - generální stávka. Ozbrojení docela 
realisticky nedoporučovali.  Konkrétně mi bylo 
uloženo, abych zašel k poslanci Richterovi, 
o němž mi Marek řekl, že „něco dělá“. Obrátil 
jsem se k němu asi v červenu o informaci a na-
bídl spolupráci k vytvoření bloku všech českých 
skupin. Poslanec Richter byl velmi zdrženlivý 
a projevil nelibost nad tím, že komunisté budují 
znovu svou stranu. Při druhé schůzce - byl jsem 
s ním vždycky sám - oznámil, že jeho skupina 
hodlá navázati styky s komunistickou stranou. 
Když jsem žádal, aby byl vytvořen demokratický 
výbor širší a aby do něho vešli i zástupcové 
jiných skupin, namítal, že některé skupiny jsou 
nevýznamné, např. pokroková strana, v jiném, 
jako např. v tělocvičných spolcích jsou znovu 
všichni z nás. Slíbil, že se sesedneme 4 ke 
stolu a smluvíme spolupráci. Sám mi oznámil, 
že se budují 3 skupiny, a to skupina inteligence, 
skupina vojáků a skupina dělnická, tato bez roz-
dílů stranických. Vstoupíme-li do jejich skupiny, 
že budeme mít jejich prostřednictvím spojení 
i s vojáky.  Jména že se neříkají. V téže době 
jsem se setkal s maj. Ptašinským. Znal jsem jej 
z jeho brněnské služby a literární činnosti, mimo 
to jsme si dopisovali, neboť Ptašinský přispíval 
do Indexu, jehož jsem redaktorem. Vyptával 
jsem se ho, neví-li něco o práci důstojníků. 
Ptašinský nevědě. Žádal jsem jej, aby pátral po 
takovém sdružení, a snažil se zjistit, nejsou-li 
sociálně reakčně orientovaní. Přizval jsem jej 
ke schůzkám s dr. Hrubým a Podborským, 
které se konávaly buď v kavárně nebo bytě 
dr. Hrubého nebo jmr. Ptašinského. 2 schůzek 
se zúčastnil prof. Helfert. Na schůzkách jsme 
hovořili o situaci, vyprávěli o tom, co se povídá 
a mluvili o možnosti spojiti všechny kladné 
síly české v jednotu, která by se mohla opříti 

snahám germanizačním. Jednalo se zejména 
o potřebě, aby čeští členové městského zastu-
pitelstva v Brně, vykonali nějaké kroky k tomu, 
aby Brno mělo opět českou správu. Dr. Hrubý 
měl učinit pokus o svolání schůze. Schůze však 
byla svolána jinak. V pozdějších schůzkách 
jsem své přátele informoval o jednáních se 
skupinou inteligence a o jednáních s vojáky, 
a když se měnila zahraniční politika Sovětského 
svazu, hledali jsme v rozmluvách příčiny obratu. 
O tom však později.

Nechci zakrývat, ráz těchto schůzek byl však 
opravdu „společenský“ a nikoli organizační. I my 
jsme očekávali vyřešení našeho přání po samo-
statnosti svrchu a více jsme mluvili o příštích 
reformách hospodářských a politických. Mys-
leli jsme na vytvoření pokrokového bloku proti 
agrární straně a našemu kapitalismu, odmítali 
jsme dřívější režim a vůdce našeho dřívějšího 
politického života. Mysleli jsme více na zítřek 
a ne na dnešek.

Pravděpodobně v červnu nebo v červenci 
jsem se sešel s dr. Jílkem, náčelníkem Orla, 
kterého jsem znal z Kavárny Avion. Informoval 
jsem ho o počínajícím se formování českého 
tábora a ptal jsem se na možnou součinnost jako 
zástupce katolíků. Slíbil udržovati styk. Styk byl 
jen osobní. Setkali jsme se v prázdninách a po 
prázdninách 2–3 krát v kavárně u Zemanů. Do 
poslední schůzky byly rozmluvy spíše teore-
tické. Mluvili jsme o možnosti spolupráce mezi 
socialismem a katolicismem a shodli se, že je tu 
dosti společného, aby spolupráce byla možná. 
Konkrétně souhlasil s demokratickým výborem 
a souhlasil, abych tento požadavek kladl i jeho 
jménem. Nesouhlasil s důstojnickou orientací 
na jakousi příští vojenskou diktaturu, naopak 
souhlasil, že příští stát má být demokracií. I tu 
šlo tedy o otázky politické a nikoli vojenské. I tu 
jsme věřili v samozřejmé řešení problému čsl. 
samostatnosti a nelámali jsme si tedy hlavu 
přemýšlením o cestě k ní. V kratičkých schůz-
kách se mnou, k nimž jsem jej zval v jeho úřadě, 
jsem jej informoval o jednáních mezi skupinou 
inteligence a vojáky. On mne informoval o situ-
aci v katolickém táboře. Podle toho prý starší 
generace tíhne k jakémusi stavovství, mladší 
je demokratická.

Konec 1.části, pokračování příště
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Jen stěží se v našem městě najde někdo, 
kdo by důvěrně neznal pamětní desku, umís-
těnou na výpravní budově zdejšího nádraží 
– desku, věnovanou oběti jedné z nejhorších 
a nejděsivějších etap dějin lidstva, jakou be-
zesporu druhá světová válka byla. Ti, kteří 
každodenně po několik let spěchají nádražím 
na vlak či z vlaku za všedními povinnostmi, míjí 
tuto nenápadnou památku jako něco již důvěrně 
známého a většinou se jí dostane výraznější 
pozornosti jen ze strany zvídavých turistů, či ji-
ných návštěvníků, zavítavších do našeho města. 

Pamětní deska připomíná vrchního adjunkta 
státních drah Františka Nečase (15. 3. 1907 
– 13. 7. 1944) z Jestřebí č. 99, otce šesti dětí, 
pracujícího na zdejší stanici jako výpravčí vla-
ků, který patřil k lidem, jež se nehodlali smířit 
s nacistickým terorem a nechtěli jen nečinně 
přihlížet jeho řádění, aniž by tu více, tu méně 
přispěli k boji proti této zcestné ideologii. Právě 
výpravčí František Nečas byl v době okupace 
– vlastně v nejtužších dobách heydrichiády 
– aktivně činný pod krycím jménem Berger 
v odbojové organizaci s názvem Obrana národa, 
která vznikla těsně po okupaci už v březnu 1939 
a přestože byla ze strany okupační moci tvrdě 
pronásledována a potlačována (mnoho členů 
skončilo na popravištích), udržela se po celou 
dobu války a činnost ukončila s osvobozením 
r. 1945. Členové Obrany národa se projevovali 
různě, nejčastěji třebas sabotážemi, diverzní-
mi akcemi, sledováním kolaborantů a agentů 
gestapa včetně varování osob před zatčením, 
v širším ohledu i zpravodajskou činností, ilegál-
ním získáváním zbraní, špičky organizace pak 
zajišťovaly mj. spojení s československou exi-
lovou vládou v Londýně, atp. Právě nedovolené 
přechovávání a ukrývání zbraní bylo oficiálním 
důvodem k zatčení Františka Nečase na nádraží 
dne 22. června 1943, které provedlo brněnské 
gestapo. Následně byl odvlečen do Brna, surově 
vyslýchán a vězněn v neblaze proslulých Kouni-
cových kolejích. Brzy však byl odsouzen k trestu 
smrti, převezen do koncentračního tábora Bres-
lau a tam dne 13. července 1944 popraven. Jeho 
rodina, tolik zasažená touto tragickou událostí, 
se navíc ještě musela z Jestřebí vystěhovat. 

StřípeK z DěJIN, aNeb ODhaleNí pamětNí DeSKy fRaNtIšKU NečaSOVI

Po osvobození naší vlasti, kdy nejen v teh-
dejším Československu panovala euforie a nad-
šení z porážky nacistického Německa a z nově 
nabyté svobody a míru, dočkal se František 
Nečas za své hrdinství ze strany kolegů želez-
ničářů upomínky ve formě zmíněné pamětní 
desky, odhalené na místě jeho pracoviště.

Toto odhalení nebylo žádnou nenápadnou, 
v tichosti proběhnuvší události, právě naopak. 
Uskutečnilo se před pětašedesáti lety, v neděli 
dne 22. září 1946, a to formou pietní slavnosti 
s hojnou účastí. Připomeňme však jen pro úpl-
nost, že na naší nádražní budově se v průběhu 
let vystřídaly pamětní desky dvě! Tehdy odha-
lená byla totiž odlišná od současné, její podobu 
a nápis majuskulními písmeny vkusného řezu 
přibližuje přiložená dobová fotografie, která zá-
roveň existenci dvou pamětních desek dokládá. 
K výměně za současnou, obsahující přesnější 
údaje, došlo teprve v pozdější době. 

Slavnostní akt započal onoho 22. září 1946 
v 10 hodin. U výpravní budovy se shromáždil 
nejen personál stanice, ale také velké množství 
obyvatelstva z Rájce n. Svit. a Jestřebí, kde – jak 
poznamenáno v soudobých pramenech – Franti-
šek Nečas vždy „požíval úcty a vážnosti“. Kromě 
toho se dostavili rovněž představitelé nejrůzněj-
ších spolků aj. korporací z obou obcí, členové 
místních národních výborů a samozřejmě hosté 
– bohužel nejmenovaný řečník, vyslaný jako zá-
stupce od Ředitelství státních drah v Brně, dále 
zástupce dopravního oddělení rada státních 
drah ing. Klega, za Krajský výbor zaměstnanců 
v dopravě byla přítomna předsedkyně Krupková, 
za Krajskou odborovou radu a Oblastní podniko-
vou radu předseda Škrabal, a předseda Svazu 
národní revoluce dr. Josef Grňa (1897 –1967). 
Pietní akci byla přítomna také rodina Františka 
Nečase – jeho vdova s dětmi, otec a sourozenci. 

Akt byl zahájen chorálem, jejž zahrála že-
lezniční hudba z Brna, poté promluvil vrchní 
inspektor ČSD Josef Hausmeier (v l. 1937 –1949 
přednosta stanice v Rájci) a uvítal přítomné. 
Následovaly nedlouhé, avšak vesměs suges-
tivní projevy některých výše uvedených hostí, 
k nimž se připojili též zástupci národních výborů 
v Rájci n. Svit. a Jestřebí. Po projevech zapěl 
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rájecký pěvecký sbor skladbu Josefa Bohuslava 
Foerstera (1859 –1951) „Polní cestou“, načež 
vystoupil výpravčí zdejší stanice Ladislav Pro-
cházka (1911 –2006) s recitací básně „Ti svatí“ 
od dnes pozapomenutého brněnského básníka 
Rajmunda Habřiny (1907 – 1960), jehož básnic-
ké dílo bylo zčásti inspirováno vlastními prožitky 
z věznění v Mauthausenu v l. 1941 – 1945, kam 
jej přivedla účast na protinacistickém odboji. 
Žáci měšťanské školy v Rájci následně přednesli 
sborovou recitaci básně „Když nad branami tá-
bora“ od téhož autora, načež byla pietní slavnost 
zakončena státními hymnami, zahranými opět 
železniční hudbou. 

Bohužel, v pramenech, které se mi k této 
události podařilo dosud nalézt, není blíže uve-
deno, ve kterém okamžiku byla pamětní deska 
odhalena, ani případně kdo samotné odhalení 
provedl. Hypoteticky snad lze předpokládat, 
že se tak stalo po literárních a pěveckých 
výstupech, a že bezprostředně poté následo-
valy státní hymny. Třeba se někdy v budoucnu 
podaří tato „bílá místa“ zaplnit zpřesňujícími 
informacemi...

Dodejme, že odhalení pamětní desky nebylo 
jedinou poctou Františku Nečasovi. Kromě toho 
byl ještě in memoriam vyznamenán Českoslo-

venským válečným křížem 1939 a junáckým 
křížem Za vlast 1939 –1945, posledně uvedené 
vyznamenání obdržel jakožto člen skautské 
organizace. 

Pamětní deska byla původně umístěna 
vlevo na ústředním traktu výpravní budovy, 
situovaném kolmo k nástupišti. Naštěstí přežila 
(neuváženou) demolici této původní nádražní 
budovy, uvedené do provozu r. 1863 a zbourané 
v dubnu 1998, aby po krátké časové prodlevě 
byla osazena na fasádu budovy nové, kde ji 
můžeme vidět dodnes.

Petr Sychra

Pamětní deska výpravčího Františka Nečase, 
odhalená na výpravní budově zdejšího nádraží 
22. 9. 1946 (foto r. 1946; archiv autora). 

NěCO z hIStORIe

Po sestupu z divise byl v červnu roku 2009 
na řádné valné hromadě zvolen nový výbor FK 
a revisní komise. Předsedou se stal Jiří Müller 
a členy výboru pak Bureš, Hejduk, Landa, Liš-
ka, Palkanynec, Písařík, Pokorná, Ing. Ševčík, 
Širůček, Šmerda M., Záleský a Zouhar. Revisní 
komise byla zvolena v tomto složení: Blažek, 
Skřipský a Ševčíková. 

Sezona 2009–2010 začala se stejnými 
trenéry (Záleský a Bureš), avšak s novým 
vedoucím mužstva (Zouhar A.) a s další ob-
měnou hráčského kádru. Tak odešli hráči Bla-
ha, Chládek, Fiala, Korytář, Krejčí, Lajcman, 
Lesovský, Polák, Nahodil, Řehoř a Štěrba. 
Naopak přišli brankáři Němeček a Hlavoněk 
a hráči Kugler, Bezděk, Škvarenina, Ostrý, 
Macík, Flígl, Sova Sehnal, Koláček, Nedělník, 
Reiter, Opletal a z Bořitova se vrátil M. Šmerda, 

fOtbalU V Našem měStě Je JIŽ 90 let 
Kapitola 10. – období let 2009 – 2011 a stručné zhodnocení úspěšných 20 lel

dále Sedlák a Macháček. Podzim se celkem 
vydařil, když mužstvo získalo 32 bodů a ob-
sadilo 3. místo - 10 výher – 2 remízy a 3 po-
rážky. Aktivní skore 26:10. V zimě se opět 
konala  tradiční obměna kádru. Odešli Kugler, 
Bezděk, Flígl, Sehnal, Haničinec a Macháček. 
Naopak přišli Rusl, Herman, Máša, Ryšánek, 
Šmýd, Navrátil, z dorostu Sedlák a z Černé 
Hory se vrátil Palkanynec. Mužstvu se na jaře 
opět dařilo, o čemž svědčí konečná tabulka:  
1. Bavory 65, 2. Rájec-Jestřebí 64, 3. Taso-
vice 52, 4. ČAFC 52, 5. Bohunice 51, 6. Spar-
ta Brno 44, 7. Ivančice 44, 8. Mor. Krumlov 
44, 9. Znojmo B 42, 10. Ráječko 37, 11. Ku-
řim 35, 12. Velká n. V. 35, 13. Hodonín 29, 
14. Ratíškovice 29, l5. Hrušky 28, 16. Kyjov 
19. Nejlepší střelci mužstva 14 Ostrý, 9 Macík 
a Šmýd, 6 Šmerda a Sova, 19 Koláček, 4 Máša,  

SpORt
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2 Nedělník, Haničinec a Sehnal, 1 Reiter, Na-
vrátil, Herman, Škvarenina a Macháček.

Další sezona v krajském přeboru a to 
2010– 2011 již tak úspěšná nebyla a proto ji 
zhodnotíme pouze statisticky. Soutěž vyhrály 
Bohunice s 61 body – na 2. místě skončily Bo-
skovice s 58 body – 5. bylo Ráječko s 50 body 
– naše umístění 6. místo – 30 13 8 9 49 : 34 47 
bodů. Branky nastříleli hráči: 11 Ostrý, 9 Macík, 
5 Sedlák, 4 Herman a Navrátil, 3 Cabadaj, 2 Ho-
lý, Škvarenina, Kolář, Sova, Hrůra a Opletal, 
1 Blatný. Pozitivem této sezony bylo zařazení 
vlastních odchovanců do mužstva a to záložníka 
Jakuba Sedláka a útočníka Libora Macháčka. 

V jarních měsících roku 2011 byly uspořá-
dány oslavy 90. výročí založení fotbalu v našem 
městě. O jejich průběhu jsme vás dostatečně 
informovali. Chceme vás proto seznámit se 
sportovní úspěšností za uplynulých dvacet let, 
které jsou určitě zatím nejúspěšnějším obdobím 

fotbalu v Rájci–Jestřebí. Začalo to postupem do 
I. B třídy v roce 1992 a dalšími postupy až do di-
vise. Myslím, že si nikdo nepřeje, aby nyní zača-
la opačná cesta až do okresu. Buďme optimisty 
a osvěžme si proto tu historickou a krásnou 
fotbalovou jízdu v letech 1992 až 2011!

Období 1992–1995 – I. B třída – trenéři 
Šmerda Antonín a Ing. Mirek Knies. Umístění 
na 4. – 3. a 1.místě – Nejlepší střelci branek 
29 málek, 28 Maňoušek, 26 Čepa – brankáři 
Bačovský, Šamšula a mynařík . Statistika: 78 
utkání – 45 výher – 13 remíz – 20 porážek  skore 
178 : 101 a – 121 bodů 

Období 1995–1998 - I. A třída – trenéři 
Ing. Mirek Knies z Blanska. Umístění na 7. 
– 5. a 1. místě – nejlepší střelci 67 čepa, 24 
Maňoušek J., 23 Málek J. – brankáři Mynařík, 
Novotný, Šamšula, Životský, polák . Statistika: 
78 utkání – 37 výher – 14 remíz – 25 porážek – 
skore 192 : 140 a 131 bodů 

Družstvo mužů před utkáním krajského přeboru s Kyjovem – na jaře 2010 – vyhráli jsme 2:0 
Stojící zleva: místopředseda FK Zouhar A., předseda FK Müller Jiří, brankář Němeček Karel, 
Palkanynec Štěpán, Máša Tomáš, Opletal Petr, Rusler Tomáš, Reiter Jan, brankář Hlavoněk Jan, 
Škvarenina Libor, trenér Záleský Jiří, masér Benko Michal, trenér Bureš Mirek a vedoucí mužstva 
Chlebníček Bohumil
Dolní řada zleva: Ostrý Pavel, Šmerda Martin, Herman Lukáš, Navrátil Filip, Macík Milan, Ryšánek 
Petr, Sova Aleš, Nedělník Jiří, Pokorný Jan

SpORt
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Kam za fOtbalem?

Neděle 6. 11. 2011  11.45 h  MKZ – Medlánky  I. tř. dorostu  
  14.00 h MKZ – Ivančice  Kr. přebor mužů 

Neděle 13. 11. 2011  11.15 h MKZ – MCV Brno  I. tř. dorostu
  13.30 h MKZ – Novosedly  Kr. přebor mužů 

Období 1998–2002 – župní přebor – trenéři 
Ing. Knies, Jarůšek, Kolouch, Adámek, Študent 

Umístění 2 x 6. místo – 5. a 4. místo – nej-
lepší střelci 82 Čepa 31 Šmerda, 19 Nejezchleb 
– brankáři Životský, Blažek, Manoušek, polák . 
Statistika: 120 utkání – 50 výher – 31 remíz – 39 
porážek – skore 233:202 a 181 bodů 

Období 2002–2006 a 2009–2011 – kraj-
ský přebor – trenéři Študent, Nečas, Bureš 
a Záleský 

Umístění na 6. – 2 x 5. místě – 2 x 2. místě 
– 1. místě – nejlepší střelci 42 Šmerda, 33 Čepa, 
27 Traxl – brankáři Blažek, Klíma, Němeček, 
Polák. Statistika: 180 utkání – 98 výher – 36 
remíz – 46 porážek – skore 344:212 a 330 bodů 

Období 2006–2009 – divise – trenéři Jiří 
Záleský a Mirek Bureš 

Umístění na 5. – 12. a 15. místě – nejlepší 
střelci 12 Haničinec, 10 Crhák, 9 Hájek – bran-
káři Klíma, Nahodil, Blaha, Němeček, Polák. 
Statistika: 90 utkání – 29 výher – 20 remíz – 
41 porážek – skore 109:127 a 107 bodů 

Ve všech těchto uvedených utkáních sehrálo 
naše mužstvo 572 utkání – z toho bylo 278 výher 
– 116 remíz a 176 porážek – skore 1.140 : 827 
a 910 získaných bodů. 

Na počtu 1.140 vstřelených branek se 
podílelo asi 100 hráčů – zde jsou ti nejúspěš-
nější: 240 čepa Ondřej, 100 šmerda martin, 
56 Málek Jaroslav, 52 Maňoušek Jaroslav, 
44 Kunc Vladimír, 36 Mazal Antonín, 32 Traxl 
Zdeněk a 32 Ostrý Pavel, 28 Moravec Ro-
man, 25 Nejezchleb Pavel, 24 Němec Richard, 
24 Macík Milan, 23 Krejčí Jakub, 21 Nehyba 
Zdeněk, 19 Musil Jaroslav, 18 Bubeník Radek, 
17 Brázda Libor a Janák Tomáš, 15 Broušek 
Petr a Horáček Radek, 14 Palkanynec Štěpán 
a Haničinec Petr, 13 Vágner Lukáš, 12 Škva-
renina Libor, 10  Hájek Michal, Janča Dušan 
a Crhák Petr. 

Na závěr hodnocení těchto úspěšných 
dvaceti let by bylo možno uspořádat anketu 
o nejlepších hráčích. Z debat s dlouholetými 
fanoušky klubu vyplývá, že za nejlepšího bran-
káře by označili Radima Poláka, obránce Milana 
Macíka, záložníka Martina Šmerdu a útočníka 
Ondřeje Čepu. Koho byste volili vy? V poslední 
kapitole se ohlédneme za výsledky a úspěchy 
mládeže ve FK. 

Výbor FK MKZ Rájec-Jestřebí 

SpORt



 26 zpRáVy ODJINUD

pěKNá mODRá DOUbRaVICe
(centrum duševního zdraví)

plán aktivit na měsíc listopad
určený i pro veřejnost

Výtvarné aktivity
  1.11.   9.00 h – Zrození podzimního stromu 
  8.11.  9.00 h – Pletení z pedigu
15.11.  9.00 h – Odlévání svíček
22.11.             – Pletení adventních věnců

Pěkná modrá Doubravice, Soukopovo nám. 91 (budova fary)
Tel.: 516 538 565, e-mail: peknamodra.blansko@caritas.cz

tvoření s keramičkou
 2.11.  – Práce s hlínou
16.11.  – Točení na kruhu 
23.11.  – Glazování

Výlety
9.11.   –  Jedeme do Svitav
23.11.  –  Návštěva solné jeskyně

Pěkná modrá Doubravice a Městská knihovna Rájec-Jestřebí
Vás zvou na prodejní výstavu prací uživatelů charitního střediska

Pěkná modrá Doubravice s názvem

Vánoční ladění
S ukázkami fotografií Číny pana Zdenka Spotze a prodejem adventních věnců

Vernisáž výstavy se koná v pátek 25. 11. 2011 v 18 h
ve výstavní síni knihovny

Otevřeno: po, čt 9 –18 h, út, st, pá 9–15 h.

Změna programu vyhrazena • Na uvedené akce srdečně zvou pracovníci a uživatelé zařízení.
Pro konkrétní časy poskytujeme informace na telefonu.

Nezapomenutelný týden prožili účastníci 
rehabilitačního pobytu na Slovensku v Tatranské 
Lomnici v hotelu Morava (známý z filmu Anděl na 
horách), který pro ně zajistila místní organizace 
Svazu tělesně postižených v Rájci-Jestřebí, ze-
jména pak vedoucí Mgr. Mirka Vašíčková a její 
zástupkyně Marie Hajdamachová.

Plně obsazený autobus nás 3. září vezl na 
místo našeho pobytu. Cestou jsme se zastavili 
na Bumbálce, bývalém hraničním přechodu na 
Slovensko a na vodním díle Liptovská Mara. Po 
sedmi hodinách jízdy jsme konečně zahlédli pa-

RehabIlItačNí pObyt Ve VySOKýCh tatRáCh

noráma Vysokých Tater a všichni jsme doufali, že 
se blíží konec našeho cestování. Asi 25 km před 
Tatranskou Lomnicí se nám polámal autobus, ale 
nás to nevyvedlo z míry. Po telefonické domluvě 
s recepcí hotelu Morava přijel pro naše zavazadla 
mikrobus. Všichni účastníci se vydali pěšky na 
tříkilometrovou cestu na Štrbské Pleso odkud 
jsme chtěli pokračovat elektrickým vláčkem do 
Tatranské Lomnice. Na odstavném parkovišti 
se nám podařilo přemluvit řidiče autobusu, který 
čekal na turisty vracející se z Popradského plesa, 
a ten nás k naší spokojenosti zavezl do hotelu. 

OhlaSy
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Mezitím Policie Slovenské republiky pomáhala 
usměrňovat a řídit dopravu kolem našeho polá-
maného autobusu. Po pětihodinové opravě se 
řidiči podařilo autobus zprovoznit a ve večerních 
hodinách přijel za námi na hotel.

Hotel Morava nás přivítal v celé své kráse. 
Nachází se v centru Tatranské Lomnice, 300 m 
od lanovky na Lomnický štít a 300 m od želez-
nice. Leží přímo pod úpatím Lomnického štítu. 
Byli jsme ubytováni ve dvoulůžkových pokojích 
s příslušenstvím a satelitní televizí. Součástí 
pobytu byly dvě procedúry - masážní lůžko a ra-
šelinový zábal, přednáška o Vysokých Tatrách 
a taneční večer při živé hudbě.

Velehory Vysoké Tatry byly již na přelomu 
19. a 20. století významným střediskem spole-
čenského života tehdejšího Uherska. Budovala 
se zdravotnická zařízení, ubytovny a hotely, 
rozšiřovaly se komunikace. Roku 1909 byla 
dokončena pozemní lanovka ze Starého Smo-
kovce na Hrebienok, r. 1912 elektrická železnice 
z Popradu na Štrbské Pleso a do Tatranské 
Lomnice. V letech 1931 – 1937 se budovala turi-
stická magistrála a vysutá lanovka na Lomnický 
štít. Pronikavé změny v celé výstavbě a využití 
Tater nastaly až po roce 1948 budováním zejmé-
na rekreačních středisek ROH, ve kterých trávili 
letní i zimní dovolenou statisíce pracujících. Tato 
zařízení slouží až dodnes. Při příležitosti mist-
rovství světa v klasických disciplinách r. 1970 
vyrostlo v Tatrách mnoho reprezentačních hotelů 
a sportovních zařízení, zejména pak lyžařský 
Areál snů v oblasti Štrbského Plesa. 1. ledna 
1949 byla zřízena přírodní rezervace Tatranský 
národní park (TANAP plánovaný již od r. 1927), 
který zahrnuje celé Vysoké a Belianské Tatry 
a velkou část západních Tater.

Po ubytování a krátkém odpočinku jsme 
se všichni vydali na procházku po Tatranské 
Lomnici. Večer jsme naplánovali turistické výlety 
na celý týden tak, abychom co nejvíce poznali 
krásy velehor. Každý si upravil program podle 
svých zájmů a pohybových schopností.

Každý den začínal rozcvičkou před hotelem 
na zdravém horském vzduchu, následovala vy-
datná snídaně formou švédského stolu a potom 
hurá na túru.

První den jsme jeli električkou do Starého 
Smokovce, odtud pozemní lanovkou na Hre-

bienok (1263 m n. m.), následovala pěší túra 
na Skalnaté pleso (1751 m n. m.) a odtud la-
novkou zpět do Tatranské Lomnice. Druhý den 
jsme si prohlédli okolí našeho hotelu, někteří 
z nás navštívili muzeum TANAPu a botanické 
zahrady s expozicí tatranské přírody. Třetí den 
jsme jeli autobusem na Štrbské Pleso (1351 m 
n. m.) spojené s prohlídkou Areálu snů. Většina 
z nás šla pěší túru na Popradské pleso (1500 
m n. m.), které leží přímo na trase tatranské 
Magistrály. Po více než hodinové chůzi jsme 
došli na Chatu Popradské pleso, která leží v ma-
lebném prostředí Mengusovské doliny. Také 
jsme si prohlédli symbolický cintorín věnovaný 
obětem Vysokých Tater. Čtvrtý den jsme vyjeli 
kabinkovou lanovkou na Skalnaté pleso, někteří 
z nás pokračovali visutou lanovkou na Lomnický 
štít (2634 m n. m.), odkud pozorovali nádherné 
panorámy z nejvýše obývaného místa ve střední 
Evropě. Jiní účastníci se vyvezli sedačkovou 
lanovkou na Lomnické sedlo (2190 m n.m.), 
odkud byl skvělý výhled do Malé a Velké studené 
doliny a na tatranské štíty. Den jsme zakončili 
tříhodinovým pobytem v termálním koupališti 
v nedalekém Vrbově. Unavení, ale příjemně 
odpočatí, jsme se ve večerních hodinách vrátili 
do hotelu. Pátý den se prudce ochladilo. Jeli 
jsme tedy električkou na stanici Štrbské Pleso, 
odkud jsme chtěli vyjet sedačkovou lanovkou na 
Solisko (1840 m n. m.) a dále pěšky na Přední 
Solisko (2117 m n. m.). Protože ale začalo pršet, 
museli jsme změnit program. Navštívili jsme 
místní restaurace a kavárny a u dobrého občers-
tvení jsme si sdělovali dojmy a zážitky z našeho 
pobytu. Při zpáteční cestě pršet přestalo a tak 
jsme v Tatranské Lomnici mohli ještě dokoupit 
dárky a suvenýry pro naše známé. Někteří 
jedinci se vydali lanovkou na Hrebienok a dále 
pěšky na Sliezský dom, který se nachází pod 
Gerlachovským štítem (2655 m n. m.) a odtud 
do Tatranské Polianky.

V roce 2004 postihla Vysoké Tatry přírodní 
katastrofa - vichřice, která napáchala obrovské 
škody zejména v lesním porostu od Belianských 
Tater až po Štrbské Pleso. Tam, kde byly rozsáh-
lé lesy, stojí opuštěné stromy - borovice - a roste 
jenom tráva. Také jsme byli nemile překvapeni 
necitlivým zásahem člověka do přírody a to nově 
vybudovanou soukromou sjezdovkou ze Skal-
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natého Plesa do Tatranské Lomnice. Příroda se 
tam narušila tak, že voda nekontrolovaně stéká 
ze svahu a zaplavuje Tatranskou Lomnici. Také 
voda ve Skalnatém plese mizí neznámo kam, 
takže z velkého plesa je malá „louže“. Chodníky 
po Magistrále nejsou udržovány, písek a menší 
kameny jsou odplaveny. Proto jsou některé 
úseky pro turisty velmi namáhavé a také nebez-

pečné. Z vyprávění místních obyvatel jsme se 
dověděli, že do dvacátých let minulého století 
tuto práci obstarávali brigádníci, studenti za stra-
vu a několikadenní pobyt ve Vysokých Tatrách.

Všechno jednou končí a i pro nás nastal 
čas návratu do svých domovů. Ihned po snídani 
jsme se vydali na zpáteční cestu. Ještě jeden 
pohled na Lomnický štít, zamávat na rozlouče-
nou personálu hotelu a hurá k domovu. Ještě 
hezkou chvíli jsme se mohli „kochat“ pohledem 
na panoráma hor. Nejvyšší vrcholky byly již od 
předchozího dne zasněžené a na rozloučenou 
s námi jako by říkaly: „Ještě Vám aspoň trochu 
ukážeme, jak úchvatně vypadáme i v zimě. 
I v tuto roční dobu jsme krásné a přitažlivé. 
Přijeďte zase!“

Cestou domů jsme se zastavili na chutném 
obědě a v pozdních odpoledních hodinách jsme 
se navrátili do svých domovů. Všichni účastníci 
byli s pobytem v Tatranské Lomnici velmi spo-
kojeni, ke spokojenosti přispělo zejména pěkné 
počasí a příjemné prostředí v hotelu Morava.

Za rok nashledanou !
Mgr. Miroslava Vašíčková
vedoucí rehabilitačního pobytu

SetKáNí JUbIlaNtŮ
V úterý 4. října 2011 se v rájecké Sokolovně 

konalo tradiční setkání sedmdedátníků a pět-
asdmdesátníků, které uspořádala Komise pro 
občanské záležitosti. Každý účastník byl osobně 
přivítán členkami komise a obdarován drobným 
dárkem, ženy navíc květinou. 

Úvodního slova se ujala dlouholetá předsed-
kyně komise paní Mgr. Mirka Vašíčková a poté 
následovala beseda s vedením města. Starosta, 
Ing. Pavel Perout a místostarostka, paní Ro-
mana Synakieviczová, popřáli jubilantům kteří, 
jak se ukázalo, se čile zajímají o dění v našem 
městě, kulturní a společenské události – a žijí 
stále aktivním způsobem života. Z témat, o která 
se nejvíce zajímali, bych vypíchla nový obchvat 
Rájce-Jestřebí, dokončení kanalizace na ulici 
Havlíčkova a následná úprava povrchu vozovky.

Hlavní část celého odpoledne se nesla v du-
chu muzikálů. Paní Hana Korčáková vybrala 
a se svými žáky nacvičila ty nejkrásnější melodie 
a v sále se nenašel nikdo, koho by výkon mla-
dých zpěváků nenadchl. Po zásluze byli všichni 
odměněni dlouhotrvajícím potleskem a diváci se 
na oplátku dočkali přídavku. Protože pro hosty 
bylo na stolech připraveno malé občerstvení, 
chtělo se na závěr ještě chvíli posedět při skle-
ničce vína, kávě nebo čaji a jen tak si neformálně 
popovídat. A bylo o čem: samozřejmě dojmy 
ze setkání, ale také zahrádky, děti a vnoučata, 
vzpomínky - každý má nějakou oblast, která 
ho zajímá.

Bylo to příjemné odpoledne, a i když počasí 
svádělo užít si na tuto dobu nezvykle teplého 
sluníčka, třeba na procházce podzimní přírodou, 
myslím si, že všichni odcházeli spokojení.

Poděkovat chci všem členkám Komise pro 
občanské záležitosti a především paní Mgr. Mir-
ce Vašíčkové za perfektní organizaci celé akce.

Mgr. Monika Nováková

VáŽNá hUDba tROChU JINaK
Odbor kultury a Kruh přátel hudby uspořádali 

dne 22. 9. 2011 v sále Sokolovny výjimečný 
a netradiční koncert s názvem Tango Milongue-
ro, spojený s tanečním vystoupením vicemistrů 
ČR a Evropy Gabriely a Petra Nečasových. 
Taneční mistry doprovázela brněnská hudební 
formace: Pavla Jahodová- violoncello, Petr 
Zámečník – akordeon, Emil Machain – perkuse.  

Tímto večerem jsme zahájili novou sezo-
nu komorních koncertů Kruhu přátel hudby 
2011/2012. Věříme, že i další připravené koncer-
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ty se setkají se stejným diváckým 
úspěchem, jaký jsme zažili při 
zmíněném zahajovacím koncertu. 

Přibližuje se doba Adventu 
a každý z nás touží položit se do 
klidu a pohody, pokud možno již 
před Vánoci. I když pravidelný 
předvánoční shon nám to mnohdy 
nedovoluje, přece jen bychom 
vás rádi pozvali na poslední le-
tošní koncert Kruhu přátel hud-
by, který se uskuteční ve čtvrtek 
1.12.2011 v 18 hodin v kostele 
Všech svatých. Také letošní Ad-
ventní koncert se ponese ve zcela 
netradičním duchu a čekají vás 
mnohá překvapení spojená s dárečky, jak to k Vánocům již 
od nepaměti patří. Pořadatelé zvou širokou veřejnost k prožití 
pohodového večera.

Marie Horáčková

Na zámKU VařIlI zVěřINOVý gUláš

Středa 28.9.2011 v 10 hodin 
se na nádvoří Státního zámku 
Rájec nad Svitavou uskutečnil 
již 2. ročník soutěže ve vaření 
zvěřinového guláše s názvem 
Rájecký kotlík

Soutěž uspořádali:  
Honitba Holštejn – Bílá Voda,
Státní zámek Rájec nad Svitavou,  
MěÚ Rájec-Jestřebí a zámecká restaurace „U kata“ .

V kulturním programu vystoupil zpěvák Bob Frídl.
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V letošním roce soutěžilo 13 kuchařů a spotřebo-
vali celkem 100 kg masa. Povzbuzovat přišlo  2000 
diváků. V hodnotitelské komisi zasedli: paní Marie 
Salmová, řezník a uzenář z Pamětic pan Pavel Růžička 
a známý populární zpěvák Laďa Kerndl.   

Nejlepší Rájecký kotlík obsluhovali, první místo 
získali a bezkonkurenční guláš uvařili manželé 
Nejezchlebovi z Ostrova u Macochy. Vítězové 
obdrželi dárkový balíček a poukaz na brýle v hodnotě 
3000 Kč.

3. ročník Rájeckého kotlíku se uskuteční 28. září 
2012 a vzhledem k velkému zájmu kuchařů pořadate-
lé plánují připravit k vaření dvojnásobek zvěřinového 
masa. 
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NEJŠIRŠÍ VÝBĚR ZA NEJLEPŠÍ CENY !
BRNO

Brno, Strážní 7, vchod z ul. Heršpická • Po – Pá 700 – 2100, So – Ne 800 – 2100 • www.bauhaus.cz
Tato nabídka platí do vyprodání zásob, nejdéle však do 30. 11. 2011 (včetně). Ceny jsou uvedeny včetně DPH. 

Platí pro obvyklé množství jedné domácnosti. Chyby a změny jsou vyhrazeny.

JIŽ BRZY 2x V BRNĚ ! IVANOVICE, Hradecká ul.

Klasická žárovka
60 W/ E 27, čirá

14,-/ 2 ks

Úsporná zářivka
11 W/ E 27

Stojanová 
lampa Viga
1x 60 W/ E 27, 
čtecí lampička 
1x 40 W/ E 14, 
bez žárovek

Krbová kamna Meland
výkon až 9 kW, výhřevnost 
až 190 m3, velké topeniště 
pro polena délky 35 cm, horní 
kouřovod ∅ 150 mm, rozměry: 
v 1015 x š 550 x h 410 mm, 
snadná výměna bočnic 
z keramické dlažby pro soulad 
s každým interiérem

Vysavač listí 
2500 W, 
rychlost vzduchu 
210 km/ hod., 
záchytný koš 45 l

Elektrický topný panel
nízké pořizovací a provozní náklady, 
rozměr panelu: 60 x 60 x 1 cm, 
příkon 400 W

Přímotopný 
teplovzdušný ventilátor
2 stupně výkonu: 1000/ 2000 W, 
i pro studený 
vzduch

S TERMOSTATEM

Benzinová 
pila
výkon 3,1 PS, 
řezná lišta 46 cm, 
zdvihový objem 52 cm2

Dřevěné 
ekobrikety 10 kg
výhřevnost 19 MJ/ kg, 
popel pouze 0,5 %,
1 paleta = 96 balení

10 kg

49,-
od 1 palety: 45,-

2.390,-

1.990,-

8.990,-

49,-399,- 239,-

745,-

ks od

7,-

Rajec A5 BW.indd   1 20.10.11   10:03
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CeNy INzeRCe Ve zpRaVODaJI měSta
plošná inzerce
960,- Kč/ celá strana,  
480,- Kč/ 1/2 strany
300,- Kč/ 1/4 strany
řádková inzerce 36,- Kč/ 1 řádek

Ceny jsou uvedeny včetně 20% DPH.

• Koupím  bankovky, tuzexové bony, losy, 
poštovní známky, pohledy, obálky, akcie, 
celé sbírky – větší množství – pozůstalost 
po sběrateli. Platím v hotovosti nejvyšší mož-
né ceny. Info: tiskarna@komurka.cz nebo 
tel.: 724 22 92 92

• Kvalitní obkladačské práce
 Kučera Josef, Rájec-Jestřebí 679 02
 Hradisko 105 – tel./fax: 516 432 707
 mob. 605 086 952

• Studio Věra – O. Blažka 71, Rájec-Jestřebí
 nabízí pedikúru, manikúru a solárium
 trubice v soláriu splňují normu EU
 objednávky na 602 966 509

• Opravuji staré nástěnné a starožitné 
 hodiny a budíky. Nabízím také stavební  

práce.   Tel.: 604 985 420

• DeUtSCh StUDIO jazyková škola Vlasta 
Štěpánová nabízí kurzy NĚMČINY všech 
pokročilostí, překlady tlumočení, doučování. 
Kontakt: 603 945 673, 516 415 759, e-mail: 
vstepanova@iol.cz, web: www.deutschstu-
dio.webnode.cz
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 u S n e S e n í 
ze zasedání zastupitelstva města Rájec-Jestřebí ze dne 21. září 2011

Usnesení č. 1
Zastupitelstvo města bere na vědomí informa-
ce ve věci „Protokolní knihy obecní rady z let 
1937 – 1946:
-  Kniha zápisů ze schůzí obecní rady od 2.8.1937 

do 12.10.1946 byla na Městskýúřad Rájec-
-Jestřebí doručena poštou dne 7. 9. 2011,

-  v této věci byla ihned kontaktována Policie ČR,
-  kniha byla dne 7. 9. 2011 předána Státnímu 

okresnímu archivu Blansko.

Usnesení č. 2
Zastupitelstvo města bere na vědomí Pře-
hled o plnění příjmů a čerpání výdajů města 
k 31.8.2011 (příloha č. 1a, 1b).

Usnesení č. 3
Zastupitelstvo města schválilo rozpočtové 
opatření č. 512011 (příloha č. 2).

Usnesení č. 4
Zastupitelstvo města rozhodlo poskytnout TJ 
Sokol Rájec-Jestřebí mimořádný příspěvek ve
výši 39.000 Kč na úhradu nepředvídané spotře-
by elektrické energie v době provádění rekon-
strukce budovy sokolovny a na úhradu nákladů 
úředního přezkoušení elektroměru.
Zastupitelstvo města doporučuje TJ Sokol 
Rájec-Jestřebí podat podnět Policii ČR k prošet-
ření neoprávněného odběru elektrické energie 
z odběrního místa TJ Sokol Rájec-Jestřebí na 
Fügnerově ul. 281, Rájec-Jestřebí.

Usnesení č. 5
Zastupitelstvo města bere na vědomí informace 
o jednání se zástupci Povodí Moravy ve věci 
přípravy projektu II. etapy protipovodňových 
opatření.

Usnesení č. 6
Zastupitelstvo města souhlasí s uzavřením 
Smlouvy o poskytnutí dotace z rozpočtu Jihomo-
ravského kraje na podporu pro-rodinné politiky 
na úrovni obcí (provoz venkovního dětského 
koutku v Rájci-Jestřebí) a schválilo předložený 
návrh smlouvy (příloha č. 3).

Usnesení č. 7
Zastupitelstvo města souhlasí s uzavřením 
Smlouvy č. 9449111/0KH o poskytnutí dotace
z rozpočtu Jihomoravského kraje ve výši 
1.000.000 Kč na nákup nové cisternové „au-
tomobilové stříkačky a schvaluje předložené 
znění smlouvy (příloha č. 4).

Usnesení č. 8
Zastupitelstvo města souhlasí s uzavřením 
Smlouvy č. 9450/11/0KH o poskytnutí dota-
ce z rozpočtu Jihomoravského kraje ve výši 
100.000 Kč na nákup výstroje a výzbroje jed-
notek sboru dobrovolných hasičů a schvaluje 
předložené znění smlouvy ( příloha č. 5).

Usnesení č. 9
Zastupitelstvo města pověřuje kontrolní výbor 
provedením kontroly, zda obecní systém na-
kládání s odpady využívají pouze oprávněné 
subjekty a zda podnikatelské subjekty mají na 
odstraňování odpadů vzniklých při podnikatelské 
činnosti smlouvu s oprávněnou firmou.

Usnesení č. 10
Zastupitelstvo města ukládá finančnímu vý-
boru prověřit, zda město Rájec-Jestřebí přijalo 
finanční úhradu za odprodej hliníkového plechu 
ze střešní krytiny sokolovny.

Ing. Pavel Perout v. r. Romana Synakieviczová v. r.
 starosta  místostarostka
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Usnesení č. 1a
Rada města bere na vědomí vyjádření vedoucí 
odboru kultury a cestovního ruchu k užívání 
prostor sokolovny pro zkoušky Divadelního 
spolku Rájec-Jestřebí s tím, že došlo k dohodě 
s divadelním spolkem. 

Usnesení č. 1b
Rada města rozhodla pronajmout sl. Kláře 
Sedláčkové sál K-áčko na Komenského ul. 281 
v Rájci-Jestřebí pro krátkodobé opakující se 
aktivity – individuální trénink latinsko-amerických 
tanců za nájemné a podíl na nákladech na ener-
gii ve výši 300 Kč vč. DPH/měsíc.

Usnesení č. 2
Rada města projednala návrh smlouvy o bu-
doucí smlouvě o zřízení věcného břemene na 
pozemku parc. č. 1124 v k. ú. Rájec nad Svita-
vou předložený  Jihomoravským krajem. Rada 
města rozhodla uzavřít smlouvu až poté, co 
bude zřejmé, zda budovaná kanalizace v ulici 
Havlíčkova zasáhne do pozemku parc. č. 1124.

Usnesení č. 3
Rada města projednala návrh finančního vý-
boru na zvýšení příjmů rozpočtu města nove-
lizací sazeb vyhlášky o místních poplatcích a 
stanovisko tajemnice k úpravám jednotlivých 
poplatků. Rada města rozhodla připravit tabul-
ku příjmů místních poplatků za poslední 2 roky 
včetně vyčíslení přínosů podle doporučení 
finančního výboru.

Usnesení č. 4
Rada města rozhodla dále neprojednávat opa-
kované žádosti paní Simony Waškové o zařaze-
ní do evidence žadatelů o byt. Žadatelka bude 
v souladu s Pravidly o zařazení do evidence ža-
datelů o byt ve vlastnictví města Rájec-Jestřebí 
zařazena po předložení dokladu o svém nepřetr-
žitém zaměstnání v Rájci-Jestřebí po dobu 3 let. 

Usnesení č. 5a
Rada města projednala žádost Josefa Skácela 
o povolení úpravy výšky obrubníku na části 
pozemku parc. č. 16 v k. ú. Rájec nad Svitavou. 
Rada města souhlasí se zvýšením výšky obrub-
níku maximálně však dle normy, a to pouze na 
úrovni obytné části domu (po vchodové dveře). 
Ostatní podmínky rozhodnutí rady města ze dne 
26.7 .2010 zůstávají v platnosti. 

Usnesení č. 5b
Rada města oceňuje snahu o zkrášlení veřejného 
prostranství, ale konstatuje, že výsadba na části  
pozemku  parc. č.  16  v  k. ú.  Rájec nad Svitavou 
na ul. Jurkova před rodinným domem čp. 140 je 
nevhodná vzhledem k těsné blízkosti chodníku 
a vjezdu k nemovitostem. Rada města rozhodla 
nechat túje přesadit na vhodnější místo.

Usnesení č. 6
Rada města souhlasí s využitím ulic dle přílohy  
pro konání závodu horských kol pro žáky okresu 
Blansko dne 6.10. 2011.
Ing. Pavel Perout v. r. Romana Synakieviczová v. r.
 starosta  místostarostka

 u S n e S e n í 
ze schůze rady města Rájec-Jestřebí dne 10. 10. 2011

Usnesení č. 1
Rada města rozhodla projednat na příštím 
jednání rady města konkrétní návrhy na zřízení 
přechodů pro chodce.

Usnesení č. 2
Rada města rozhodla povolit paní Janě Ma-
tuškové prodloužení podnájemní smlouvy na 

byt č. 8 na Komenského ul. 504 s žadateli dle 
přílohy do 30.06.2012. Rada města požaduje po 
vypršení této lhůty byt vrátit nebo řádně užívat 
dle nájemní smlouvy.

Usnesení č. 3
Rada města rozhodla uzavřít nájemní smlouvu 
na byt č. 20 v bytovém domě Jurkova 643, Rá-

 u S n e S e n í 
ze schůze rady města Rájec-Jestřebí dne 26. 9. 2011
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jec-Jestřebí s panem Jaroslavem Faltou a paní 
Renátou Maděřičovou. 

Usnesení č. 4
Rada města schvaluje Smlouvu o poskytnutí 
dotace z rozpočtu Jihomoravského kraje na do-
stavbu a výměnu kanalizace Rájec-Jestřebí ag. 
č. 009926/11/OŽP, jejímž předmětem je dotace 
2.517.615 Kč na realizaci projektu „Dostavba 
a výměna kanalizace Rájec-Jestřebí“.

Usnesení č. 5
Rada města projednala  žádost  Františka Mi-
kuly AZ -NÁBYTEK, Lhota Rapotina 85 o prodej 
pozemku parc. č. 239 v k. ú. Rájec nad Svita-
vou. Rada města konstatuje, že na uvedeném 
pozemku se nachází budova čp. 24 a částečně 
ubouraná kůlna. Rada města rozhodla projed-
nat s p. Mikulou záměr dalšího rozvoje v této 
lokalitě vč. případné výstavby na uvedeném 
pozemku a návrh kupní ceny. 

Usnesení č. 6
Rada města doporučuje zastupitelstvu města 
vykoupit pozemek parc. č. 1540/2 ostatní plocha 
o výměře 251 m² v k. ú. Rájec nad Svitavou, 
který je součástí obecní komunikace v ulici 
Budovatelů, za cenu 80 Kč/m².

Usnesení č. 7
Rada města rozhodla zveřejnit záměr prona-
jmout část pozemku parc. č. 1931 orná půda 
o výměře cca 200 m² (z celkové výměry 1595 m²) 
v k. ú. Rájec nad Svitavou, lokalita Žleb.

Usnesení č. 8
Rada města projednala žádost Rudolfa a Mi-
loslavy Volfových o povolení provedení izolace 
stavby čp. 237, při níž bude dotčen obecní 
pozemek par. č. 1147. Rada města souhlasí 
s realizací prací za těchto podmínek:

-  žadatelé sdělí termín realizace prací,
-  zabezpečí výkop a zajistí průchodnost 

chodníku tak, aby občané nevstupovali do 
vozovky,

-  veškeré práce provedou žadatelé na vlast-
ní náklady a dotčený pozemek uvedou do 
původního stavu.

Usnesení č. 9
Rada města projednala žádost Františka Roucha-
la o povolení parkování na pozemku parc. č. 1206 
v k. ú. Rájec nad Svitavou a požaduje přesné za-
kreslení rozsahu parkovacího stání v dané lokalitě.

Usnesení č. 10
Rada města projednala žádost o uzavření 
smlouvy o budoucí smlouvě o zřízení práva 
odpovídajícího věcnému břemenu na obecním 
pozemku parc. č. 252/3 v k. ú. Karolín pro E.ON 
Distribuce a. s., stavba „Karolín – rozšíření NN, 
Rebenda“. Rada města rozhodla projednat s ža-
datelem E.ON Distribuce záměr města vybudovat 
dešťovou a splaškovou kanalizaci v této lokalitě. 

Usnesení č. 11
Rada města schválila Směrnici č. 1/2011 k pro-
vádění inventarizace majetku a závazků vč. 
přílohy Plán inventur na rok 2011.

Usnesení č. 12
Rada města doporučuje zastupitelstvu města 
na základě ust. § 25 zákona č. 118/2011 Sb. 
vyčlenit v rozpočtu města účelovou rezervu na 
řešení krizových situací ve výši 25.000 Kč.

Usnesení č. 13
Rada města rozhodla oslovit projekční kancelá-
ře s požadavkem o doplnění nabídek na výměnu 
sítí na ul. Šafranice a Hradisko.

Usnesení č. 14a
Rada města rozhodla poskytnout finanční dar 
Arcidiecézní charitě Praha ve výši 800 Kč namís-
to zakoupení vstupenek na benefiční koncert, 
z jehož výtěžku jsou podporovány charitativní 
projekty v Ugandě. 

Usnesení č. 14b
Rada města rozhodla podpořit sdružení Linka 
bezpečí, Ústavní 91/95, Praha 8 finančním 
darem ve výši 500 Kč.

Usnesení č. 14c
Rada města rozhodla poskytnout TJ Zora Praha 
– sdružení nevidomých a slabozrakých finanční 
dar ve výši 500 Kč.

Ing. Pavel Perout v. r. Romana Synakieviczová v. r.
 starosta  místostarostka
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